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چشم انداز سال جاری، از حیث سیاست های اقتصادی و 
فضای بین الملل با ابهامات جدی روبرو است؛ اما اقتصاد ایران 
آن قدر ظرفیت  دارد که کشور را آماده ورود به عصر جدیدی 

کند و چهره اقتصاد و اجتماع را تغییر دهد.
 تعیین شعار سال تحت عنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم« و تبیین دقیقی که مقام معظم رهبری در بیانات بعدی 
درباره آن انجام دادند، فرصتی برای بخش خصوصی ایجاد 

کرد تا مطالبات خود را مطرح کند.
فعــالان اقتصادی معتقدند که جهــش تولید در ایران 
امکان پذیر است؛ اما تداوم آن که دارای اهمیت فراوان است 
و بستگی به فراهم کردن زمینه برای سرمایه گذاری با مقیاس 
وســیع در کشور دارد. باید مسئولان نظام زیرساخت ها ر ا 
فراهم کنند و همکار بخش خصوصی باشند. سرمایه گذاری 
مولــد، به ویــژه در بخش حقیقــی، پیچیده ترین فعالیت 

اقتصادی است.
 پیش نیاز جهش تولید، برقراری ثبات در عرصه اقتصاد و 
سیاست و محیط مقرراتی، دست برداشتن دولت از تولید یا 
قیمت گذاری کالاهای خصوصی و محور قرار گرفتن تقویت 
تولید رقابت پذیر در هرگونه سیاست گذاری پولی و مالی و 

ارزی و تجاری است.
 تعیین شعار سال تحت عنوان »جهش تولید با مشارکت 
مردم« و تبیین دقیقی که مقام معظم رهبری در بیانات بعدی 
درباره آن انجام دادند، بار دیگر فرصتی را بیان پیشنهادها 
و مطالبات بخش خصوصی برای تحقق آن ایجاد کرد. اتاق 
ایران اولین بسته پیشنهادی خود را برای تحقق این شعار، روز 
هشتم فروردین به وزیر محترم صنعت، معدن و تجارت ارائه 
کرد و بلافاصله پس از بیانات مقام معظم رهبری در جلسه 
با کارگزاران نظام، گزارش فوق را به روز کرد و در جلسه ای 
که وزیر صنعت، معدن و تجارت با برخی فعالان اقتصادی 
در روز 16 فروردین ماه برگزار کردند، کلیات آن ارائه شد و 
تمام آن پیشنهادها مورد تأیید وزیر صنعت، معدن و تجارت 
قــرار گرفت. بنده نکاتی را در بندهای بعدی درباره الزامات 
تحقق شــعار ســال عرض خواهم کرد و می خواهم از این 
فرصت استفاده کرده و تقاضا کنم که اتاق های شهرستان ها 
و تشــکل های محترم هر چه سریع تر بسته پیشنهادی که 
خدمتشــان ارسال شده را اصلاح و تکمیل کنند تا بتوانیم 
ظرف مدتی که ریاست جمهوری تعیین کردند، به پیشنهاد 

وزیر محترم صمت به صورت مشترک به دولت ارائه کنیم.
 فعــالان اقتصادی معتقدند که جهــش تولید در ایران 
امکان پذیر است اما تداوم آن که دارای اهمیت فراوان است و 
بستگی به فراهم کردن زمینه برای سرمایه گذاری با مقیاس 
وســیع در کشور دارد. باید مسئولان نظام زیرساخت ها ر ا 

فراهم کنند و همکار بخش خصوصی باشند. 
سرمایه گذاری مولد، به ویژه در بخش حقیقی، پیچیده ترین 
فعالیت اقتصادی است. محاسبه بازده انواع طرح ها، گزینش 
طرح های سرمایه گذاری، انتخاب شیوه تأمین مالی، انتخاب 
مکان اجرای طــرح، انعقاد انــواع قراردادهای کوتاه مدت 
و بلندمــدت برای فراهم کردن انــواع نهاده های داخلی و 
خارجی، یافتن بازارهای داخلی و خارجی برای محصول، ما 
معتقدیم که با مشکلات تأمین ارز و تأمین نقدینگی برای 
واحدهای تولید مواجهیم و این وضعیت برای جهش تولید 
مشکل آفرین است و باید مسئولان بانک مرکزی برای این 

وضعیت تدابیری بیندیشند.
تأمین سرمایه در گردش و ده ها فعالیت پراهمیت دیگر 
فقط و فقط توســط فعالان اقتصادی کــه تجربه و دانش 
کافــی دارند و قدرت پذیرش انواع ریســک ها را نیز دارند 

قابل انجام است.
 در تمامی کشــورهای پیشــرفته نظــام اداری و مالی 
و حتی سیاســت داخلــی و خارجی در خدمت رشــد و 
توســعه فعالیت های مولد اســت که موجب بزرگ شدن 
سال به سال اقتصاد می شود و وضع مردم را بهبود می دهد. 
سیاست گذاران کشور به این نکته توجه کنند که با تأمین 
اجتماعی، فقدان سیاست های بلندمدت برای تعیین قیمت 
مالیاتی و تغییرات مداوم قوانین و مقررات نهاده های تولید 
و سوخت، سیاست های ارزی و پولی و مالی تضعیف کننده 
تولید و صادرات، نمی توان اقتصاد قدرتمند و مستعد جهش 

ایجاد کرد.

یادداشت

 هدفم 
 بازی در
 اروپا است

تمدید
 مهلت اصلاح 
اظهارنامه مالیات

طلای جهانی 
از ترس تنش 
صعودی شد!

 توسعه اقتصاد معادن، زمینه ساز 
تثبیت استقلال اقتصادی است

 زنگ خطر انقراض گیاهان 
بومی کشور به صدا درآمد

درآمد هزار میلیارد تومانی 
مالیات خانه های خالی

درآمد ۵میلیارد دلاری از صادرات 
فنی با راهبری دولت سیزدهم

مدیــر اداره اعتبــارات بانــک مرکزی از 
هدفگذاری برای تامین مالی ۳۵۰ هزار میلیارد 

تومانی با ابزارهای نوین  ...

عضو هیات علمی موسسه گیاه پزشکی کشور 
نسبت به زنگ خطر انقراض گیاهان بومی در 

کشور هشدار داد ... 

 وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی گفت: 
توسعه اقتصاد معادن، زمینه تثبیت استقلال 

اقتصادی کشور را فراهم می کند...

رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی 
وزارت نیرو گفت: پیش بینی می شود در ۳ الی ۵ 

سال آینده با  ...

صفحه2

صفحه4

صفحه۳

صفحه۵

صمد حسن زاده

مسئولان برای جهش 
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امسال کسری بودجه نخواهیم داشت

  جابه جایی ۵۵۵ میلیون تن کالا از طریق 
جاده های کشور در سال 14۰2 

 مدیرکل دفتر حمل ونقل کالای سازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای گفت: سال گذشته بیش از ۵۵۵ میلیون تن کالا در قالب 

بیش از 36 میلیون سفر از طریق جاده های کشور جابه جا شد.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، »مهــرداد حمداللهی« 
اعلام کرد: در ســال 1۴۰2 میزان کالای جابه جا شده از طریق 
جاده های کشــور نزدیک به 1۰ درصد افزایش یافته و بر اساس 
آمارهای موجــود از ۵۵۵ میلیون تــن کالا در قالب بیش از 36 

میلیون سفر از طریق جاده های کشور جابه جا شده است.
حمداللهی گفت: میزان حمل کالای اساسی از بنادر مهم کشور 
در سال 1۴۰2 افزون بر 21 میلیون و 6۰۰ هزار تن با حدود ۹3۵ 

هزار بارنامه بوده است.
وی خاطرنشان کرد: در ارتباط با محمولات ساختمانی و معدنی، 
باتوجه به ظرفیت های قانونی پیش بینی شــده در قانون بودجه 
سال 1۴۰2 و الزام صاحبان معادن به حمل کالا از مبدا معادن با 
سند حمل )بارنامه( و ظرفیت های ایجاد شده برای صدور بارنامه 
این محصولات، رشد چشمگیری در جابه جایی این بخش انجام 
شده، به طوری که حدود 1۸2 میلیون تن محمولات ساختمانی و 
معدنی در سال 1۴۰2 جابه جا شده که نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 13 درصد رشد داشته است.

1۳۳ هزار خودروی 
 وارداتی ثبت
 سفارش شد

امسال کسری بودجه نخواهیم داشت
مرتضی قدیمی  -     رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: برنامه هفتم به زودی نهایی شده و برای اجرا به دولت ابلاغ می شود.

قانون سامانه مودیان و 
پایانه های فروشگاهی 
مصوب سال 1۳98 که 

پیش از این در دولت 
گذشته مورد غفلت واقع 
شده بود، زیرساخت های 

آن در دولت سیزدهم 
با همت سازمان امور 

مالیاتی آماده سازی شد 
و اقشار مختلف مودیان 
به این سامانه پیوستند 
و اکنون بعد از گذشت 

 حدود یک سال
 از اجرای این سامانه 

حدود 18 میلیون 
صورتحساب 

الکترونیکی در سامانه 
مودیان ثبت شده است.

این اولین باری است که ما عملًا منابعی را پیش بینی کرده ایم که دانشگاه های علوم پزشکی 
بتوانند به دستیاران کمک هزینه و منابع پژوهانه اختصاص دهند؛ ضمن اینکه 1,۵۰۰ میلیارد 
تومان برای مناطق محروم حق ماندگاری و مقیمی در نظر گرفته ایم که برای پزشکان انگیزه 
لازم برای ماندگاری در این مناطق ایجاد شود.معاون رئیس جمهور با بیان اینکه منابع بخش 
پژوهش را از بخش درمان جدا کرده ایم، گفت: ۴ همت نیز برای خرید راهبردی بهداشــت و 
درمان از بخش خصوصی اختصاص یافته اســت و فکر می کنیم امســال در بخش بهداشت و 
درمان شاهد رویکرد جدیدی در خدمت رسانی بیشتر و جلب رضایت بیشتر در مردم باشیم.

  جذب 7۰ هزار معلم
منظور در ادامه در مورد اعتبارات حوزه های علمی گفت: در حوزه دانشگاه ها، اعتبارات آموزش 
عالی بیش از بودجه عمومی رشد یافته است و دانشگاه های برتر ۴۰ درصد رشد، دانشگاه های 
متوسط 3۰ درصد رشد در اعتبارات را خواهند داشت و به طور مشخص تر در حوزه علم و فناوری 
ما برای مرزهای دانش فناوری به ویژه میکرو الکترونیک و هوش مصنوعی یک ردیف اعتباری 
به مبلغ ۷ همت پیش بینی کرده ایم که با توجه به اینکه هوش مصنوعی و میکرو الکترونیک 
در دنیا به سرعت در حال رشد است و مرزهای علم را جابجا می کند، ما هم با معاونت علمی و 
وزارت صمت و آموزش عالی هماهنگ کرده ایم که شاهد شکوفایی و فعالیت گسترده در این 
حوزه باشــیم.وی افزود: در حوزه خوابگاه های متاهلی و تغذیه دانشجویان اعتبارات خوبی در 
نظر گرفته ایم. در آموزش و پرورش ۷۰ هزار معلم جذب خواهند شد؛ ضمن اینکه در حوزه های 
زیربنایی نیز شــاهد افتتاح طرح های زیادی خواهیم بود که در سالهای گذشته شروع شده و 
در دو سال گذشته اعتبارات آنها تقویت شده و امسال تا پایان سال بهره برداری خواهیم کرد؛ 

ضمن اینکه تقویم افتتاح های زیربنایی را در سازمان اعلام کرده ایم.

  دنبال مشارکت مردم در اقتصاد هستیم و تکالیف دستگاه ها مشخص شده است
معاون رئیس جمهور تصریح کرد: تعیین نقش ها و مسؤولیت ها را برای تک تک دستگاه ها 
انجام داده و فرآیندهایی که مشارکت مردمی را در اقتصاد بیشتر خواهد کرد را توسعه خواهیم 
داد اقتصاد مردم پایه را گســترش داده و همه دستگاه ها باید تکالیف خود را در جهش تولید 
انجام دهند تا این ســند که بالغ بر ۴۰ صفحه احکام و جداول و اهداف کمی است فردا ابلاغ 
می شود.وی گفت: در این سند پیوست طرح های خاتمه عمرانی در سال جاری را فردا منتشر 
خواهیم کرد ضمن اینکه طرح هایی که بخش خصوصی در بخش تولید امسال به بهره برداری 
می رساند و در حوزه صنعت، معدن و نیروگاهی متمرکز است در پیوست دیگری اطلاع رسانی 
خواهند شد.منظور اضافه کرد: امسال 6۷۰ همت سرمایه گذاری باید از سوی شرکتهای دولتی 

انجام گیرد که فهرست این سرمایه گذرای ها به عنوانی یک پیوست دیگر منتشر می شود.

  هفت سد با ظرفیت یک میلیارد متر مکعب افتتاح می شود
وی گفت: هفت سد با ظرفیت یک میلیارد متر مکعب در سال و 31 تصفیه خانه فاضلاب 
افتتاح خواهد شد، ضمن اینکه ۵۵۰ کیلومتر راه آهن نیز افتتاح خواهد شد. ۴۰۰ همت منابعی 
هست که برای طرح های تملک به ویژه طرح های خاتمه پیش بینی شده و اختصاص می یابد 
که امیدواریم کارگاه سازندگی که به همت دستگاه های زیربنایی و وزارت راه و نفت و نیرو در 
کشور راه اندازی شده است بتواند کام مردم را نسبت به طرح هایی که سال ها قبل شروع شده 

و ناتمام مانده شیرین کند و شاهد بهره برداری از بخش بزرگی از این طرح ها باشیم.

  ادامه اجرای کالابرگ در سال 14۰۳
منظور در ادامه در تشریح جزییات یارانه ها در بودجه سال 1۴۰3 پرداخت و اظهار کرد: یکی 
از نقش های مهمی که دولت ایفا می کند، توجه به اقشار آسیب پذیر و سفره و معیشت مردم 
در قالب بازتوزیع درآمد یا یارانه هایی است که پرداخت می شود. طبیعی است که در قالب های 
مختلفی در بودجه به این موضوع پرداخته و بخش مهمی از منابع کشور، صرف بازتوزیع و یارانه ها 
می شود.وی با بیان اینکه کل تبصره ۸ امسال که موضوع هدفمندی یارانه ها را دنبال می کند، 
افزود: منابعی که دولت از فروش بنزین، گازوییل، صادرات فرآورده های نفتی به دست می آورد، 
صرف بازتوزیع به خود مردم می شود.معاون رییس جمهور ادامه داد: یکی از انواع پرداخت ها، 

یارانه های نقدی است که بخش بزرگی از جامعه این یارانه های نقدی را دریافت می کنند.

داوود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه در نشست خبری 
سخنگوی اقتصادی دولت با تقدیر از بخش نیروهای مسلح و دفاعی 
کشور که حماسه مهم را خلق کردند، گفت: این پیام قاطع از سوی 
نیروهای مسلح به رژیم صهیونیستی داده شد که در مقابل هر گونه 
تعدی، پاســخ کوبنده ای را دریافت خواهند کرد.وی در ادامه افزود: 
قانون برنامه هفتم در سال گذشته پس از ارائه لایحه از سوی دولت، 
در مجلس نیــز مورد تصویب قرار گرفت و پاره ای از اختلاف نظرها 
بین شورای نگهبان و مجمع تشخیص، هیأت عالی نظارت و مجلس 
شورای اسلامی باقی بود که بخش عمده ای از آنها تا پایان سال رفع شد.

  از چند روز آینده اجرای قانون برنامه هفتم آغاز می شود
منظور اضافه کرد: فکر می کنم که بخش کوچک باقیمانده نیز در 
روزهای آینده نهایی شده و ما در ابتدای سال جاری، قانون برنامه ۵ 
ساله پیشرفت را رسماً دریافت و شروع کنیم.معاون رئیس جمهور با 
اشاره به تغییر رویکردهای رخ داده در قانون برنامه هفتم گفت: این 
تغییرها به دلیل پیشرفت و رشد اقتصادی بالا در ۵ سال آینده است 
که بعد از ابلاغ قانون، ظرفیت های جدید و تغییر رویکردها در برنامه 

هفتم نسبت به برنامه های گذشته را تبیین خواهیم کرد.

 اجرای قانون بودجه سال جاری با محوریت برنامه هفتم
وی ادامه داد: محتوای برنامه هفتم در بودجه سال 1۴۰3 لحاظ 
شده است؛ به این معنا که آئین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
تغییر کرده و بودجه دو مرحله ای شده است؛ به نحوی که دولت در 
زمان بندی لازم هر دو بخش را ارائه کرد.منظور گفت: بخش اول در 
انتهای آبان ماه ارائه شــد ولی با توجه به اینکه رسیدگی به بودجه 
در مجلس، در شورای نگهبان و مجمع تشخیص طولانی شد، ما در 
روزهای آخر سال یعنی دقیقاً در 2۷ اسفندماه، شاهد این بودیم که 
قسمت اول قانون که احکام، تبصره، جداول کلان و سقف های درآمد 
و هزینه به دولت ابلاغ شــد.معاون رئیس جمهور تصریح کرد: ماده 
1۸1و 1۸2 مجلــس دولت را مکلف کرده که ده روز پس از دریافت 
لایحه بخش دوم را ارائه کند که با توجه به تعطیلات نوروز، دولتمردان 

مشارکت کردند و در اولین روزی که مجلس شروع به کار کرد یعنی 
در 1۹ فروردین، بخش دوم لایحه بودجه را تقدیم و اعلام وصول انجام 
شــد.رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه اظهار کرد: رسیدگی به 
بخش دوم با سرعت در مجلس انجام شده و کمیسیون های مجلس 
این هفته جلسات را برگزار کردند و امروز هم کمیسیون تلفیق بودجه، 
تشکیل خواهد شد و امروز و فردا در این کمیسیون، رسیدگی نهایی 
شــده و در صحن رسیدگی کامل خواهیم کرد و شامل ابلاغ بخش 
دوم بودجــه خواهیم بود.وی افزود: با توجه به آنچه در قانون بودجه 
به دولت تکلیف شده بود و بر اساس مفاد و محتوای قانون بودجه و 
ضرایب حقوقی و افزایش حقوق، اجرای قانون بودجه از ابتدای سال 
آغاز شده است و بر اساس جداول سال گذشته پرداخت ها انجام شده 
و بــا ابلاغ جداول قانون بودجه در بخش دوم، این ارقام را به صورت 

قطعی ثبت خواهیم کرد.

  توجه ویژه در قانون بودجه به بخش جوانان و فرهنگ
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: یکی از مطالبات مهم 
مردم اعتبارات بهتر و بیشــتر برای بخش فرهنگ، جوانان و ورزش 
است که سعی شده در بودجه سال جاری به خوبی مدنظر قرار گیرد 
که اعتبارات این بخش ۴۵ درصد رشد یافته است؛ در حالی که رشد 
بودجه دولت، صرفاً 23 درصد بوده اســت و با توجه به اهمیت این 
بخش، توجه بیشــتری صورت گرفته است و فقط بخش ورزش از ۸ 

همت به 16 همت رشد کرده است که دو برابر شده است.
وی گفت: در بخش سلامت شاهد تحول قابل توجهی هستیم به 
نحوی که اعتبارات این بخش با 3۰ درصد رشد به ۴۰۹ همت افزایش 
یافته اســت که به طور مشخص 2۵ هزار نیروی جدید کادر درمان 
امســال استخدام خواهند شد و 1۸۰۰ عضو هیأت علمی جدید در 
دانشگاه های علوم پزشکی جذب و ۴,۰۰۰ میلیارد تومان برای تکمیل 
کادر درمان و دانشــگاه ها اعتبار اختصاص یافته است؛ ضمن اینکه 
3,۵۰۰ تومان اعتبار برای تغذیه بخش کادر درمان بودجه دیده شده 
است.منظور افزود: دستیاران تخصصی در حوزه پزشکی با تنگنا مواجه 
بوده اند که برای سال جاری 3 همت منابع اختصاص یافته است که 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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دولتهیچنفعیازنوساناتنرخارزنمیبرد
مریم لطفی    |    سخنگوی اقتصادی دولت گفت: دولت نفت خود را با نرخ ارزی تسعیر می کند که در بودجه مشخص شده و سایر قیمت ها هیچ نفعی برای 

دولت ندارد.

 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: توســعه اقتصاد معادن، زمینه تثبیت اســتقلال اقتصادی کشــور را فراهم می کند.به گزارش از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »سید صولت 
مرتضوی« در آیین امضای تفاهم نامه همکاری چهارجانبه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، ســازمان انرژی اتمی، صندوق بازنشســتگی فولاد و شــرکت مهندســی اکتشاف و استخراج 

کانی های نوین پارس)اسکام( با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب در زمینه توسعه معادن کشور افزود: رونق اقتصاد معادن موجب افزایش اقتدار ملی و تولید ناخالص داخلی می شود.
وی با بیان اینکه ایران در حوزه معادن جزء کشــورهای غنی دنیاســت، گفت: با توســعه دانش فنی و تخصصی در این حوزه می توان این نعمت الهی را به ثروت ملی و اشتغال آفرینی 

برای جوانان کشور تبدیل کرد.
مرتضوی در ادامه اظهار داشــت: عملیات »وعده صادق« از نظر بعُد نظامی و سیاســت بین المللی، توازن رایج جهان را برهم ریخت و نقطه ای بســیار سرنوشت ساز در جغرافیای دفاعی 

جهان رقم خورد.

 توسعه اقتصاد معادن، 
زمینه ساز تثبیت استقلال 

اقتصادی است

 نوســازی ۲۶۰ هزار واحد مسکونی در 
کشور آغاز شده است

معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه سهم 
بافت فرسوده شهری در ساخت و ساز شهری به 
۲۱.۸ درصد رسید، گفت: نوسازی بیش از ۲۶۰ 

هزار واحد مسکونی در کشور آغاز شده است.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »محمد 
آیینی« از تکمیل ۲۵ هزار واحد نوســازی شده 
در بافت های فرســوده کشــور خبر داد و افزود: 
هم اکنون نوســازی بیش از ۲۶۰ هزار واحد در 
کشور شروع شــده و بیش از ۸۲ هزار واحد در 

کشور بهره برداری شده است.
مدیرعامل شــرکت بازآفرینی شهری ایران با 
یادآوری اینکه برنامه امســال این شرکت، آغاز 
نوسازی ۱۵۰ هزار واحد جدید و بهره برداری از 
۱۰۰ هزار واحد نوســازی در سطح کشور است، 
گفت: با بهره برداری از ۲۵ هزار واحد نوسازی شده 
جدید، ۷۵ هزار واحد دیگر در برنامه تحویل در 
ســال جاری قرار می گیرند که انتظار می رود تا 

این رقم افزایش بیشتری یابد.
معاون وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه 
مشوق های شهرسازی که امکان بومی شدن دارند 
در تسریع نوسازی ها نقش عمده ای ایفا کرده اند، 
توضیح داد: بســته تشویقی شهرســازی برای 
نوسازی واحدهای مسکونی بافت های فرسوده در 
۵۲۹ شــهر اجرا شده است که اجرای این طرح 
۸۲ درصد سطح بافت های ناکارآمد و یک چهارم 

مساحت کشور را پوشش می دهد.
وی خاطرنشــان کرد: همچنین ۲۴۴ شــهر 
بسته تشویقی بومی خود را تدوین کرده اند و این 

بسته ها در این شهرها در حال اجراست.
آیینی با یادآوری اینکه در سال گذشته آمار 
صدور پروانه در ۲۰۳ شهر کشور نسبت به سال 
پیش از آن افزایشی بود، گفت: بالاترین آمار صدور 
پروانه در ۱۰ ســال گذشته در سال ۱۴۰۲ ثبت 
شــد که این رقم در شهر تهران معادل ۲۳ هزار 

واحد بوده است.
وی ادامه داد: سهم بافت های فرسوده در کل 
ساخت و سازهای شهری کشور با ۲.۸ درصد رشد 

به ۲۱.۸ درصد رسیده است.
این مقام مسوول با اشاره به اینکه استان های 
تهران، خراســان رضوی و اصفهان رتبه نخست 
تا ســوم را در سال گذشــته در زمینه نوسازی 
بــه خود اختصاص دادند، گفــت: از نظر تحقق 
برنامه بازآفرینی شهری شهرهای تهران، مشهد 
و کرمانشاه رتبه های نخست تا سوم را داشتند. 

  سند نقشه راهبردی صنعتی و ارتقای 
تولید تا ۱۵ اردیبهشت راهی دولت می شود

رئیــس موسســه عالی آمــوزش و پژوهش 
مدیریت و برنامه ریزی ســازمان برنامه و بودجه 
گفت: بعد از ارائه نســخه اولیه نقشــه راهبردی 
صنعتی و ارتقای تولید در آخرین جلســه ستاد 
هماهنگــی اقتصادی دولت با نظر رئیس جمهور 
سند بعد از تایید کمیته علمی تا ۱۵ اردیبهشت 

در جلسه هیات دولت مطرح خواهد شد.
به گزارش از موسسه عالی آموزش و پژوهش 
مدیریت و برنامه ریزی، در نخســتین نشســت 
طرح تدوین نقشــه راهبردی صنعتی و ارتقای 
تولید داخل در سال جاری با حضور محمدهادی 
زاهدی وفا، مشاور رئیس جمهور و رئیس موسسه 
عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی و 
نمایندگان دســتگاه ها و وزارتخانه های مختلف 
پیش نویس سند مذکور موردبررسی و تبادل نظر 

قرار گرفت.
زاهدی وفا در این نشست با اشاره به اهمیت 
سند استراتژی توسعه صنعتی افزود: پیش ازاین 
چند ســند در مورد توســعه صنعتی در کشور 
تدوین شده اما در فرآیند اجرا موفق نبوده است؛ 
شاید یکی از علل عدم گفتمان سازی صحیح بوده 
لــذا همه ذینفعان و نمایندگان دولت، صنعت و 
دانشگاه ها باید در نهایی کردن این سند حضور 
فعالانه داشــته باشــند تا با یک اجماع نسبی و 
هدفمند، فرایند اجرایی سند را تضمین کنیم.وی 
افزود: در استراتژی  توسعه صنعتی برخی کشورها 
در مقاطعی جانشینی واردات در دستور کار بوده 
و بعضی از کشورها نیز بر توسعه صادرات تأکید 
داشتند، به عبارت دیگر اسناد توسعه صنعتی بر 
اساس یک مدل مفهومی تدوین شده اند که البته 
معمولاً خود آن مدل در ســند آورده نمی شود.

مشــاور رئیس جمهور ادامه داد: بعــد از آماده 
شــدن نسخه اولیه که بر اســاس اجماع بر یک 
مدل مفهومی تدوین شده بود؛ این سند در ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت ارائه شد، رئیس جمهور 
در آن جلسه همه دستگاه های مرتبط را مکلف 
کردند با معرفی نماینده تام الاختیار ســند را تا 
۱۵ اردیبهشــت نهایی کنند.زاهدی وفا بابیان 
اینکه در موسسه تلاش های جدی برای تهیه این 
سند صورت پذیرفته است،افزود: نقشه راهبردی 
صنعتی و ارتقای تولید فقط یک نقشه مهندسی 
برای کشور نیست، بلکه یک سازمان دهی صنعتی 
است که تغییرهای محیطی مانند تورم؛اشتغال و 
الگوی تجارت بر آن اثرگذار است.رئیس موسسه 
عالی آمــوزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی 
بیان کرد: یک ســند توســعه ای کلان باید این 
ظرفیت این را داشــته باشــد که در پایین ترین 
ســطح اجرایی نیز منعکس شود و سیاست های 
عملیاتی از آن استخراج شود وگرنه مثل برخی 
از برنامه های کلان دیگر نوشــته می شــود ولی 

اجرایی نمی شود .
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 احسان خاندوزی سخنگوی اقتصادی دولت در نشست مشترک با ریاست 
سازمان برنامه و بودجه با تبریک به مردم برای پاسخ غرورآفرین نیروهای 
مسلح کشورمان به تعدی رژیم اشغالگر قدس گفت: دولت سیزدهم ۲ رویکرد 
مهم در حوزه مالیه عمومی را ســر لوحه امور قرار داده بود؛ اولین رویکرد 
معطوف به شفافیت و انضباط بخشی به دخل و خرج دولت و شرکت های 
دولتی از مسیر اجرای حساب واحد خزانه و پرداخت به ذی نفع نهایی بود.

وی افزود: در بخش دوم هدف گذاری دولت این اســت که ارتقا ســهم 
درآمدهای پایدار از بودجه عمومی را افزایش قابل اعتنایی بدهد.

  ارتقای درآمدهای پایدار در سال ۱۴۰۲ به ۵۲ درصد
خاندوزی تصریح کرد: در سه سال گذشته نسبت درآمدهای پایدار که 
مجموع درآمدهای غیر نفتی و استقراض را شامل می شود به ۵۲ درصد در 
سال ۱۴۰۲ افزایش پیدا کرد و امیدوارم در سال ۱۴۰۳ به نسبت ۶۰ درصد 
نزدیک شویم.سخنگوی اقتصادی دولت تصریح کرد: امسال برای سومین 
سال پیاپی شاهد کاهش نرخ مالیات بر واحدهای تولید هستیم به نحوی 
که در سال ۱۴۰۰ کاهش ۵ درصدی، در سال ۱۴۰۱ کاهش ۷ درصدی و 
امسال نیز کاهش ۵ درصدی را شاهد خواهیم بود که این مسئله در تاریخ 

بودجه ریزی بی سابقه بوده است.

  برنامه ریزی دولت برای جبران کاهش نقدینگی تولیدکنندگان 
و واردکنندگان کالاهای اساسی

خاندوزی با اشــاره به اقدام مهم دولت بــرای جبران کمبود نقدینگی 
شــرکت ها گفت: دولت بنا دارد تا پایان مهرماه امســال برای کاهش فشار 
به نقدینگی شــرکت ها و وارد کنندگان کالاهای اساسی، به جای دریافت 
مالیــات و عوارض آن ها به صورت نقد، ضمانت نامه بانکی، اســناد خزانه و 

اوراق گام را جایگزین کند.
وی افزود: امیدواریم کاهش نرخ مالیات و استفاده از ابزارهای جدید برای 

تسویه شاهد رفع برخی از مشکلات تولیدکنندگان کشور باشیم.
خاندوزی درباره واگذاری ســهام شرکت های دولتی گفت: بخش عمده 
سهام ها در گذشته واگذار شده و بخش کمی مانده است که آن هم به سرعت 

در دستور کار قرار می گیرد.

  عملکرد دولت در بخش مولد سازی
وی با بیان اینکه در خصوص مولدسازی هم دو ردیف عملکردی داریم، 
اظهار کرد: یکی گردش حســاب خزانه یعنی واگذاری نقدی مانده اموال 
دولت که رقم چشمگیری نیست ردیف دوم تهاتر دارایی های مازاد دولتی ها 
با پیمانکاران طرح های عمرانی است؛ یعنی ملک مازاد در استان ها شناسایی 
شــده ارزش گذاری و قیمت گذاری شــده و بابت تکمیل پروژه عمرانی به 
پیمانکار داده می شود تا پیمانکار دیگر منتظر بودجه نماند، این ۶۰ همت 
تکلیف قانون بودجه هم انجام می شــود ضمن اینکه به طور شفاف اطلاع 

رسانی خواهد شد.
سخنگوی اقتصادی دولت خاطر نشان کرد: در قانون بودجه ۱۴۰۳ اعدادی 
به عنوان تکالیف دولت برای فروش سهام و مولدسازی درج شده است که ۶۰ 
همت تکلیف بودجه امسال برای واگذاری شرکت های دولتی است نزدیک 
به ۶۰ همت هم تکالیف مولدسازی و واگذاری دارایی های مازاد تکلیف شده 
۱۳۰ همت از محل انتقال سهام شرکت های دولتی به تأمین اجتماعی برای 
رد دیون تأمین اجتماعی انجام شده است. این اتفاق برای تأمین اجتماعی 

انجام می شود در حال گذراندن مراحل اولیه است.

  اتصال ۱۳۷ هزار مودی مالیاتی به سامانه مودیان
خاندوزی درباره سامانه مودیان بیان کرد: تا دو روز قبل ۱۳۷ هزار مودی 
به این سامانه متصل شده اند و مجموعاً بیش از ۱.۵ میلیارد صورت حساب 
الکترونیکی صادر شده است که ۵۷ درصد از طریق شرکت های معتمد هستند 
و ۴۰ درصد سایر شرکت های بوده است بنای سازمان مأمور مالیاتی این است 
که با دقت کامل کار انجام شود. با توجه به اینکه در سال اول اجرا قرار داریم 
فعلاً از ابزارهای تشویقی استفاده کنیم و تاکنون از جریمه استفاده نکرده ایم.

وی درباره بازار مسکن گفت: در دهه ۱۳۹۰ یکی از نقاط ضعف سیاست 
گذار این بود که به دلیل غایب بودن دولت در تنظیم گری بازار مســکن، 
باعث می شد سایر نوسانات سرریز خود را در بازار مسکن نشان دهد. دولت 
سیزدهم تلاش کرد این رویکرد را تغییر دهد و به مدیریت و تنظیم گری 

بازار مسکن کمک کند.

 برنامه دولت برای کنترل اجاره بها
وزیــر امور اقتصادی و دارایی ادامه داد: مهم ترین اقدام ارائه لایحه برای 
ســاماندهی اجاره بهاست که با فوریت به مجلس ارسال شد. همین روزها 
منتظر هستیم شورای نگهبان مصوبه نهایی لایحه مذکور را قبل از شروع 
فصل نقل و انتقالات به دولت ارسال کند. در این قانون ظرفیت های خوبی 
از جمله اعمال مشوق برای موجرانی که اجاره بها را از حد مشخصی افزایش 
نمی دهند و بالعکس برای موجرانی که از حد مشــخص شده بیشتر اجاره 
بها بگیرند محکوم خواهند شد. وزارت راه و شهرسازی هم طرفیت جدیدی 

برای افزایش نظارت بر زنجیره بازار مسکن می یابد.
خاندوزی افزود: تکمیل پروژه های ساخت مسکن از جمله مسکن مهر و 

نهضت ملی مسکن هم به کنترل بازار کمک خواهد کرد.

  دولت نفعی از نوسان نرخ ارز نمی برد
سخنگوی اقتصادی دولت در مورد نوسانات نرخ ارز گفت: دلیل تأخیر 
نهایی شدن قانون بودجه ۱۴۰۳ اجرای آئین نامه مجلس شورای اسلامی 
برای بررسی ۲ شوری بودجه است. اما این تأخیر ارتباطی با نوسانات اخیر 
بازارها ندارد. متأسفانه این رویکرد که دولت به دلیل تأمین بودجه خود تن 

به افزایش قیمت ارز می دهد یک رویکرد اشتباه است.

وی افزود: دولت نفت خود را با نرخ ارزی تســعیر می کند که در بودجه 
مشخص شده و سایر قیمت ها هیچ نفعی برای دولت ندارد.

به گفته خاندوزی، علاوه بر آن ملاحظات سیاســی دولت ها و همچنین 
ملاحظات اجتماعی نیز دولت ها را به سمت ثبات بازارها هدایت می کند.

خاندوزی درباره محل تأمین بودجه های مسکن مهر گفت: تمام هزینه هایی 
که برای تکمیل پروژه های مسکن انجام می شود صرفاً از محل صندوق ملی 

مسکن امکان پذیر است. البته منابع این صندوق تقویت خواهد شد.

 تا الان خبری از افزایش قیمت بلیت هواپیما نیست
وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ به سوال مهر در مورد زمان افزایش 
قیمت بلیت هواپیما و احتمال آزادسازی قیمت گذاری بلیت اظهار کرد: تا امروز 
که در خدمت شــما هستم و رأی دیوان عدالت اداری رسماً مشخص نیست 

مسؤولیت نهایی قیمت گذاری بر عهده ستاد تنظیم بازار است.
وی افزود: شــورای عالی هواپیمایی بررسی های لازم را کرده و پیشنهاد 
خود را به ستاد تنظیم بازار ارسال کرده است و منتظر بررسی پیشنهاد شورا 
در ســتاد هســتیم. مگر اینکه رأی دیوان مسیر تعیین قیمت گذاری بلیت 

هواپیما را تغییر دهد.

 ثبات به بازار ارز باز می گردد
سخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه بانک مرکزی 
فرصت های خوبی را برای اصلاح بازار ارز را داشت و از دست داد، می توانست با 
ابزار اوراق سلف ارزی جلوی سرریز نا اطمینانی در بازار را بگیرد و سال گذشته 
رئیس کل بانک مرکزی ۸ بار وعده گفتار درمانی دادیم، گفت: فرصت هایی 
که اشاره کردید به عنوان فرصت های اصلاح بازار ارز، جزو مواردی است که 
در اولویت های ستاد اقتصادی دولت است و بانک مرکزی از دو جهت اول از 
جهت تصویب قانون بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران که به زودی هم 
روز اجرایی شدن قانون فرا خواهد رسید و به جهت اختیارات ویژه ای که از 
سران قوا اخذ کرده است، فرصت خوب و امکان قانونی بسیار مناسبی را در 
اختیار دارد و قاعده هم این بوده است که دولت مسئولیت پذیر باشد و بانک 
مرکزی نیز مسئولیت ناشی از این اختیارات را به شکل جدی در دستور کار 

قرار داده است.
وی افزود: در روزهای ابتدایی سال تدابیر لازم برای طرف تقاضای ارز که ارز واردات 
 کالاهای اساسی یا صنعتی بخش غیرکشاورزی و نیز حوزه بهداشت و دارو را در

 دستور کار قرار داده است.
سخنگوی اقتصادی دولت تصریح کرد: در حوزه اطلاع رسانی نیز این تغییر 
را در روزهای اخیر به شــکل مشهود مشاهده کرده ایم؛ اما از آنجا که مرکز 
مبادله طلا و ارز منشــأ کار قرار گرفته است؛ نماینده مرکز مبادله، اطلاعات 
روزانه دقیقــی را از میزان ارزی که در این مرکز در اختیار فعالان اقتصادی 
قرار داده است که امیدواریم این مسیر در اصلاح سیاستها و اطلاع رسانی های 
بخش ارز توســط بانک و مرکز مبادله ادامه یابد که مجموع این دو سیاست 
بتواند ثبات را به بازار ارز برگرداند.سخنگوی اقتصادی دولت درباره وضعیت 
بازار سرمایه در سال جاری اظهار کرد: امیدواریم سال جاری با تاکید رهبری 
بر محور مشارکت مردمی در اقتصاد داشتند، بتوانیم از تدابیر و ابزارهای ایجاد 
شده در سال قبل به عنوان سال فعال سازی ابزارهای بازار سرمایه در تأمین 

مالی تولید بهره گیریم.

 سهم معاملات صندوق های سرمایه گذاری در بازار سهام به ۵۰ 
درصد رسید

وی افزود: یکی از نتایج تدابیری که پیش از این در حوزه بازار سرمایه انجام 
شد این بود که تأسیس صندوق های سرمایه گذاری با سرعتی که در مجوزدهی 
دارند، تعداد نهادهای فعال در بازار ســرمایه را رشد دهیم و همچنین برای 
ترغیب سهامداری غیرمستقیم نیز کارهایی صورت دادیم و شاهد بودیم که 
عملکرد سال گذشته حاکی از این است که سهم معاملات خرد صندوق های 
قابل معامله از ۲۳ درصد در ســال ۱۴۰۱ به ۵۰ درصد در سال ۱۴۰۲ رشد 
یابد که بیش از نیمی از ارزش معاملات خرد را سهامداری غیرمستقیم مردم 
تشــکیل می دهد که این اتفاق جدی در حمایت از گروه هایی اســت که در 

تلاطم های بازار سرمایه آسیب ببینند که اکنون کمتر آسیب خواهند دید.
خاندوزی اضافه کرد: این دسته اقداماتی که در زمینه آن در سال گذشته 
فراهم شده است تشکیل صندوق های سهامی عام پروژه را برای تأمین مالی 
تولید و جذب سرمایه های خرد مردم در سال جاری فراهم تر خواهیم کرد که 

با بخش های مختلف صنعتی و معدنی کشور در حال پیشبرد داریم.

 تشکیل مجامع سرمایه گذاری سهام عدالت در ۶ ماهه اول سال
وی ادامه داد: سیاستگذار نیز تلاش می کند از رویکرد اصلی دولت که پیش 
بینی پذیری و ممنوعیت غافلگیری تولیدکنندگان و صنایع بورســی کشور، 
در ســال ۱۴۰۳ در مقررات گذاری دستگاه ها به نحوی عمل شود که شاهد 
ثبات حداکثری در صنایع بورســی کشور باشیم تا هم صنایع بتوانند بیشتر 
از ظرفیت بازار سرمایه استفاده کنند و هم صاحبان سرمایه های خرد نقش 

آفرینی بیشتری داشته باشند.
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: در موضوع سهام عدالت و شرکتهای سرمایه 
پذیر و مجامع استانی شرکتهای سرمایه گذاری سهام عدالت با ورود واقعی مردم 
انجام خواهد شد که بنای سازمان بورس این است که در ۶ ماهه اول امسال 
تمام ۳۱ استان کشور مجامع سرمایه گذاری را تشکیل دهند، کار متفاوتی 

برای باز کردن ظرفیت مدیریتی نقش مردم در عرصه های مختلف است.

دولت سیزدهم ۲ 
رویکرد مهم در حوزه 

مالیه عمومی را سر 
لوحه امور قرار داده بود؛ 

اولین رویکرد معطوف 
به شفافیت و انضباط 

بخشی به دخل و خرج 
دولت و شرکت های 

دولتی از مسیر اجرای 
حساب واحد خزانه 

و پرداخت به ذی نفع 
نهایی بود.

تامین زمین نهضت ملی مسکن تا تابستان امسال به ۱۲۰ هزار هکتار می رسد
وزیر راه و شهرسازی گفت: زمین تامین شده در بخش شهری و روستایی برای طرح 

نهضت ملی مسکن تا تابستان امسال به ۱۲۰ هزار هکتار می رسد.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، »مهرداد بذرپاش« وزیر راه و شهرسازی در 
جلسه شانزدهم شورای عالی مسکن به ریاست رییس جمهور افزود: در تلاش هستیم 
تا در ۱۴۰۳ گام های بلندتری را در بخش مسکن نسبت به ۱۴۰۲ برداریم.وزیر راه و 
شهرسازی با اشاره به اینکه امسال میزان حمایت و کمک ها برای تحویل تعداد بیشتر 
واحدهای مســکونی تقویت خواهد شــد، گفت: عملیات افتتاح ۳۳ هزار و ۸۶۳ واحد 
مسکن مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( آغاز شد که این کار با تلاش های بنیاد 
مسکن انقلاب اسلامی و در حوزه تامین مالی از طریق شبکه بانکی و از طریق وزارت راه 
و شهرسازی، کمک های دهیاری ها و شهرداری ها در سراسر کشور انجام شده است.

وی همچنین در حاشیه این جلسه با اشاره به اینکه توافق شده است تا ماهانه جلسه 
شورای عالی مسکن با حضور رییس جمهور و اعضای اصلی برگزار و در هر جلسه یک 
مورد افتتاح انجام شود، بیان داشت: سال گذشته بخشی از واحدهای مسکونی نیروهای 
مسلح و مسکن اعضای هیات علمی دانشگاه تحویل شد و هم اکنون مددجویان کمیته 
امداد امامی خمینی)ره( واحدهای مسکونی خود را دریافت می کنند و مسیر افتتاح ها 

ادامه خواهد یافت.
عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره به اینکه تامین مسکن در بخش محرومان در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ به میزان ۴۴ درصد رشد یافت، توضیح داد: امسال 
در حوزه مسکن محرومان تصمیمات خوبی گرفته شده است و تلاش می کنیم تا میزان 

افتتاح ها در این بخش افزایش یابد.
بذرپاش گفت: با توجه به تامین هزینه آماده سازی توسط مجموعه دولت، افزایش 
تسهیلات مسکن روستایی از ۲۰۰ به ۳۵۰ میلیون تومان به ازای هر واحد و نرخ سود 
پنج درصد، ساخت مسکن روستایی سریعتر از مسکن شهری است. هم اکنون در بخش 

مسکن روستایی بیش از ۶۷۰ هزار قطعه زمین تامین شده که عملیات اجرایی آن آغاز 
شده است.وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: نزدیک به ۵۰۰ هزار مسکن روستایی در حال 
ساخت است و بخشی نیز تحویل شده است.وی توضیح داد: با توجه به آنکه نرخ سود 
تســهیلات در مسکن شهری بالاتر است تصمیم گرفته شد تا قیمت تمام شده را به 
طریقی کاهش دهیم. مقرر شده در مواردی که افراد در تامین آورده مشکلاتی دارند، 

ابتدا تسهیلات بانکی را به پروژه ها تزریق کنیم تا پروژه ها آغاز شود.
بذرپاش گفت: در حوزه آماده ســازی زمین مقرر شد تا وزارتخانه کمک بیشتری 
بکند. همچنین در حوزه تضمین بانکی نیز تصیمات خوبی گرفته شــد و مقرر شد تا 
به شکل زنجیره ای تضمین بانکی انجام شود که این کار کمک خوبی برای تسریع در 

اجرای نهضت ملی مسکن خواهد بود.
این مقام مسوول با اشاره به اینکه تخصیص ۲۰۰ همت در تبصره ماده ۱۳ قانون 
بودجه مصوب شده تا به مسکن محرومان، وام ازدواج و وام فرزند آوری تخصیص یابد، 

گفت: مقرر شد تا در مدت یک هفته بانک مرکزی سهم مسکن محرومان را از ۲۰۰ 
همتی که در قانون بودجه آمده است، تعیین کند تا هرچه سریعتر این سهم به پروژه 
مســکن محرومان تزریق شــود. اینکه به هر پروژه نرخ ۴۰۰ میلیون تومان به شکل 
قرض الحسنه تزریق شود شتاب خوبی به ساخت مسکن به ویژه در بخش شهری می دهد.

بذرپاش درباره تامین زمین مسکن نهضت ملی مسکن و مقایسه آن با تامین زمین 
مسکن مهر، گفت: یکی از آورده های اصلی دولت در طرح نهضت ملی مسکن، موضوع 
زمین اســت و در بســیاری از مناطق شهری، به طور میانگین ۵۰ درصد قیمت واحد 
مســکونی را زمین به خود اختصاص می دهد. یکی از اصلی ترین تسهیلات در بخش 
مسکن تامین زمین است که بخش عمده ای از این اراضی به شکل رایگان و اجاره ۹۹ 

ساله در اختیار متقاضیان و سازندگان قرار می گیرد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه تا تابستان امسال زمین تامین شده در بخش 
شهری و روستایی برای طرح نهضت ملی مسکن به ۱۲۰ هزار هکتار می رسد، گفت: 
تا تابستان امسال زمین تامین شده برای طرح نهضت ملی مسکن در بخش شهری و 
شهرک ها به ۷۰ هزار هکتار می رسد. همچنین در بخش روستایی زمین تامین شده 

برای ۶۷۰ هزار قطعه حدود ۵۰ هزار هکتار است.
وی تصریح کرد: در مجموع ۱۲۰ هزار هکتار زمین به عملیات ساخت نهضت ملی 
مســکن در محدوده شهری و روستایی افزوده شــده است و این غیر از زمینی است 
که در محدوده شــهری به شکل خودمالکی، در بافت فرسوده و یا اراضی خودمالکی 

روستایی است.
بذرپاش یادآور شــد: در اجرای مسکن مهر که یکی از پروژه های خوب دولت های 

قبل بود نزدیک به هشت هزار هکتار زمین تامین شد.
وی ابراز امیدواری کرد تا امسال نیز در حوزه اجرای طرح نهضت ملی مسکن سال 

خوبی باشد و زمین های بیشتری تامین و تعداد واحدهای بیشتری نیز احداث شود.
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بورس و بانک 

3

درآمد هزار میلیارد تومانی مالیات خانه های خالی

ابوالفضل حمیدی   |     مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی از هدفگذاری برای تامین مالی ۳۵۰ هزار میلیارد تومانی با ابزارهای نوین 
تامین مالی زنجیره ای در سال ۱۴۰۳ خبر داد و گفت: استفاده از کارت اعتباری متصل به گام با هدف تأمین مالی خانوارها و کمک به 

بخش عرضه در تولید در دستور کار بانک مرکزی است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

وزیر صنعت، معدن و تجارت از بازبینی آیین نامه واردات خودروهای دست دوم خبر داد و گفت: تاکنون ۱۳۳ هزار خودروی وارداتی ثبت سفارش شده که از این تعداد ۵۰ هزار خودرو در گمرکات کشور است.
 عباس علی آبادی در حاشیه جلسه پاسخگویی به نظرات و مشکلات شهروندان در مرکز ارتباط مردمی ریاست جمهوری در جمع خبرنگاران اظهار کرد: اولین تلاش ما در حوزه خودرو تولید کمی است 
و امسال رشد تولید بهتری خواهم داشت. سال گذشته تولید خودرو هشت درصد رشد داشت و امسال برنامه ریزی شده این رقم به بیش از ۱۵ درصد برسد.وی افزود: برنامه وزارت صمت رونق واردات است. 
تاکنون ۱۳۳ هزار خودروی وارداتی ثبت ســفارش شــده که از این تعداد ۵۰ هزار خودرو در گمرکات کشــور است. البته این روندها تا حدودی کند است، اما به زودی این خودروها عرضه خواهد شد. تاکنون 
۸۰۰۰ خودروی وارداتی به مردم تحویل داده شده است.وزیر صمت با تاکید بر اینکه واردات خودرو ادامه خواهد داشت، تصریح کرد: واردات خودروهای دست دوم امسال هم در قانون بودجه دیده شده و آیین 
نامه واردات هم تنظیم و برای دولت ارسال شده است. در حال حاضر این کار از مسیر مناطق ویژه در حال اقدام است و در سایر زمینه ها هم انجام خواهد شد. همچنین در حال بازبینی در آیین نامه واردات 

خودروهای دست دوم با کمک نمایندگان مجلس و همکاران وزارت صمت در بخش های تخصصی هستیم تا واردات این خودروها با کمترین عارضه و مشکل انجام شود.

۱۳۳ هزار خودروی 
وارداتی ثبت سفارش شد

 عزم جدی سازمان بورس در حمایت از 
حقوق سهامداران

 رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره 
بر پیچیدگی شرایط حاکم در بازار سرمایه، از عزم 
جدی این سازمان در حمایت از حقوق سهامداران 

خبر داد.
به گزارش از ســازمان بورس، مجید عشــقی 
در جلســه ای با حضور فعالان از نهادهای مالی، 
تحلیل گران و رسانه های بازار سرمایه اظهار داشت: 
بحث های سیاسی، اجتماعی و اقتصادی باعث ایجاد 

برخی توقعات و انتظارات از بورس شده است.
وی ادامه داد: بی اعتمادی های حاکم در میان 
سهامداران تحت تاثیر عوامل مختلف باعث ایجاد 
شرایطی ســخت در بازار شد که اکنون با توجه 
به چنین مســاله ای و نیز برای گذر از این شرایط 

نیازمند یک همدلی هستیم.
عشقی گفت: تجربیات قبلی نیز حاکی از آن 
است که شرایط فعلی حاکم بر بازار نمی تواند در 

بلندمدت ادامه دار باشد.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار اشــاره 
کرد: در برهه هایی که شرایط بازار سرمایه خیلی 
مناسب نیست، طبیعتا بخش های خصوصی چندان 
تمایلی به عرضه شرکت های زیر مجموعه خود به 
بورس ندارند و معتقدند که ارزندگی چندانی برای 

شرکت ها در این بازار در نظر گرفته نمی شود.
وی با تاکید بــر منصفانه بودن معاملات بازار 
سهام گفت: سازمان بورس هیچ نقش و دخالتی 
در کاهش و افزایش ارزش سهام شرکت های بورسی 
و یا شاخص کل ندارد و معاملات این بازار براساس 

واقعیت های اقتصادی پیش می رود.
عشقی با اعلام اینکه اگر نقش بورس در تولید 
چشمگیر نباشد دیگر نمی توان هیچ ارزشی را برای 
این بازار در اقتصاد کشور قایل باشیم، افزود: گاها 
برخی از سیاست های اتخاذ شده فراتر از موضوعات 
بازار سرمایه، باعث آسیب جدی به وضعیت تولید 

در کشور می شود.
رییس سازمان بورس با اعلام اینکه هیچ یک از 
فضاهای حاکم در اقتصاد کشور مثل بازار سرمایه 
دارای پشتوانه مردمی نیستند، گفت: بازار سرمایه 
دارای چندین پشــتوانه مانند نهادهای عمومی و 
ناشران، فعالان بازار، مردم، مشمولان سهام عدالت 
است اما تاکنون هیچ استفاده ای از این ظرفیت ها 

نشده است.
وی بیــان کرد: اکنون یکی از موضوعات مورد 
تمرکز ما بر بحث رسانه است و باید به طور حتم 

نهایت استفاده را از فضای رسانه ای کرد.
عشقی با بیان اینکه سازمان بورس نمی تواند 
به تنهایی اقدام به تصمیم گیری نسبت به مسایل 
بنیادی بازار کند، گفت: یکی از مشکلاتی که اکنون 
در حال دســت و پنجه نرم کردن با آن هستیم، 
وجود برخی از بلاتکلیفی ها نسبت به مسایل مهم 

و موثر بر بازار است.
وی با اعلام اینکه اکنون در بازار نیازمند انسجام 
بیشتر هستیم، به تاثیرگذاری نقش روابط عمومی و 
رسانه ها در انتقال دیدگاه ها اعلام کرد: اگر نتوانیم 
اقدامات مهم و مدنظر را به صورت دقیق و با روشی 
مناسب به مرحله اجرا برسانیم دیگر نمی توان در 
انتظار تحقق شعار »جهش تولید با مشارکت مردم« 
بود.عشقی تاکید کرد: اکنون در کشور شاهد وجود 
برخی از قانون ها هستیم که ۱۰ سال از اجرای آن 
می گذرد اما به یکباره و بدون اعلام قبلی و درنظر 
گرفتن آثار آن بر بازارهای موازی و یا سایر بخش ها، 

دچار تغییرات جدی می شوند.

در لایحه بودجه ۱۴۰۳ درآمد حاصل از مالیات واحدهای خالی از سکنه هزار میلیارد تومان در نظر گرفته شده است. در منابع 
قانون بودجه ۱۴۰۳ درآمدهای مالیاتی ۱۳۰۸ هزار و ۶۳۲ میلیارد تومان در نظر گرفته شده که سهم مالیات از واحدهای خالی 

حدود یک صدم درصد از کل مالیات پیش بینی شده در بودجه است.
دولت تأکید دارد مالیات های حوزه مسکن صرفاً جنبه کنترلی و ساماندهی بازار مسکن را دارد و کسب درآمد از آن هدف دولت 
نیست؛ به همین دلیل، تأمین منابع از محل مالیات واحدهای خالی در بودجه رقم قابل توجهی نیست. سال گذشته نیز مالیات 

خانه های خالی حدود ۴ میلیارد تومان بود که کمتر از رقم های پیش بینی شده است.

با وجود تصویب قانون 
اخذ مالیات از خانه های 

خالی در سال ۱۳9۴ 
قانون به مرحله اجرا 

نرسید.

  افزایش ۴ برابری معاملات بورس و قراردادهای دو جانبه
مدیرعامل شرکت توانیر از افزایش ۴ برابری سهم معاملات برق در بورس انرژی خبر داد و گفت: افزایش معاملات خارج از بازار از ۱۵ درصد در انتهای سال ۱۴۰۲ به ۶۰ درصد خواهد رسید.

 به نقل از وزارت نیرو، مصطفی رجبی مشهدی مدیرعامل توانیر در نشست آشنایی تولیدکنندگان برق با سازوکار جدید جریان مالی صنعت برق، گفت: از سال گذشته مشترکان با قدرت قراردادی بالای یک مگاوات مکلف به خرید برق از بورس انرژی شدند و در 
این مرحله شرکت های توزیع، عمده برق مورد نیاز خود را از این طریق خریداری می کنند.مدیرعامل توانیر با اشاره به عزم دولت و وزارت نیرو بر عدم مداخله در خرید و فروش برق، بر اجرای طرح جدید تاکید کرد و گفت: خرید برق خارج از بازار عمده فروشی در 

سال گذشته با حدود ۳۰ درصد افزایش به ۵۳ تراوات ساعت رسید.
وی افزود: این میزان سهم مصرف حدود ۱۵ درصد کل معاملات بازار برق بوده و ۵٩ درصد مجموع برق مصرفی صنایع بالای یک مگاوات کشور را شامل می شود.
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افزایش عرضه و کنترل قیمت، دو هدف مهم دریافت مالیات از واحدهای خالی اســت که در 
اکثر کشورها به اشکال مختلف اجرا می شود. 

از این رو بســیاری از فعالان اقتصادی معتقدند اجرای قانون مالیاتی در بازار مســکن باید به 
نحوی باشــد که خالی نگه داشــتن مسکن برای مالک آن به صرفه تر از پرداخت مالیات نباشد و 

اجاره دادن خانه نسبت به خالی نگه داشتن آن به صرفه تر شود.
قانون مالیات بر خانه های خالی در سال ۱۳٩۴ و در اصلاحیه ماده ۵۴ مکرر قانون مالیا ت های مستقیم 
مطرح شد. براساس این اصلاحیه، واحدهای مسکونی واقع در شهرهای با جمعیت بیش از ۱۰۰ هزار 
 نفر که به استناد سامانه ملی املاک و اسکان به عنوان واحد خالی شناسایی می شوند، از سال دوم به بعد با 
شرایطی مشمول مالیات بر درآمد اجاره می شوند و هر سال خالی ماندن واحد مسکونی مالیات 

آن را بیشتر می کند.
بــا وجود تصویب قانون اخذ مالیات از خانه های خالی در ســال ۱۳٩۴ قانون به مرحله اجرا 
نرسید. مهم ترین دلیل اجرایی نشدن قانون عدم اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی در سال 
٩۴، این بود که وزارت راه و شهرســازی فرصتی ۶ ماهه داشــت تا سامانه ملی املاک و اسکان 
کشــور را ایجاد کند و در اختیار ســازمان امور مالیاتی قرار دهد؛ اما پس از گذشت بیش از پنج 
ســال و وعده های متعدد مسئولان وقت، این سامانه راه اندازی نشــد. اساس دریافت مالیات از 
واحدهای خالی، شناســایی این واحدها طبق ســامانه املاک و اسکان بود و نبود سامانه، اجرای 

قانون را معطل گذاشت.
 این در حالی بود که در همان سال ها یعنی از میانه دهه ٩۰، علاوه بر کاهش قابل ملاحظه 
تولید و عرضه مسکن، رشد قیمت آن، قدرت خرید مسکن برای مردم را بشدت کاهش داد و به 
همین دلیل خانوارهای متقاضی نتوانستند واحد مسکونی تهیه کنند و با افزایش تعداد مستأجران، 

اجاره بها نیز به صورت نامتعارفی بالا رفت.
دولت سیزدهم از سال ۱۴۰۰، اجرای این قانون را در دستور کار قرار داد و یکی از سیاست های 
محوری برنامه ساماندهی بازار مسکن و اجاره و کنترل قیمت ها، اخذ مالیات از خانه های خالی است.

طبق گزارش مرکز آمار در سال ۱۳٩۵، ۲.۶ میلیون خانه خالی در کشور وجود داشته است. 
مســکن ممکن اســت به دلایل مختلفی خالی باشد اما غالب واحدهای خالی در ایران به نسبت 
عرف جهانی زمان بیشتری خالی می مانند که دلیل آن احتکار و نگهداری ملک برای کسب سود 
و افزایش سرمایه است. خالی نگه داشتن واحد مسکونی، موجب کاهش عرضه و تشدید سرمایه ای 
شــدن آن که در اغلب کشورها مصرفی است، شده است. به تبع این موضوع، رشد قیمت اجاره 
و افزایش فشــار بر مستأجران را شاهد هستیم و سرمایه بسیاری در این واحدها محبوس مانده 

است که به تولید و اشتغال در کشور ضربه می زند.
در کشور ما نیز آمار رشد ۲ برابری میزان اجاره نشینی از سال ۱۳۷۵ تا ۱۳٩۵، نشان دهنده 
کاهش قدرت خرید مردم در حوزه مسکن است به همین دلیل دولت در نظر دارد با سیاستگذاری 

مؤثر ساماندهی بازار مسکن و اجاره را اجرا کند.
 این برنامه سال گذشته اجرا شد اما فعالان بازار مسکن تأکید می کنند اخذ مالیات از خانه های 
خالی که بخش مهمی از برنامه ســاماندهی بازار مســکن است در دو سال اخیر به خاطر موانع، 

به صورت کامل اجرا نشده است.
اخیراً وزیر راه و شهرسازی از عرضه ۱۸۲ هزار واحد خالی به بازار خبر داده که با اجرای برنامه 

شناسایی واحدهای خالی اخطار مالیاتی گرفته بودند.

تمدید مهلت اصلاح اظهارنامه مالیات
 رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشور طی بخشــنامه ای اعلام کرد: چنانچه مودیان 
مالیاتی اظهارنامه پیش فرض )برآوردی( مالیات بر ارزش افزوده زمستان سال ۱۴۰۲ را 
تا دوازدهم اردیبهشت ماه سال جاری اصلاح و تکمیل کنند، از بخشودگی ۱۰۰ درصدی 

جرایم مالیات بر ارزش افزوده برخوردار می شوند.
به گزارش از سازمان مالیاتی ایران، سید محمدهادی سبحانیان با صدور بخشنامه ای به 
ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور اعلام کرد: در اجرای مقررات ماده )۳( قانون تسهیل 
تکالیف مؤدیان جهت اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مؤدیان آخرین مهلت 
استرداد اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده دوره چهارم فصل زمستان سال ۱۴۰۲ یک ماه 

پس از پایان دوره مزبور است.
لیکن با توجه به درخواست  های مکرر مودیان مالیاتی و به منظور تکریم ایشان و فراهم 
آوردن زمینه اجرای صحیح تکالیف قانونی برای آنان در اولین دوره اجرای قانون پایانه های 
فروشــگاهی و ســامانه مودیان، بنا به اختیار حاصل از ماده )۱٩۱( قانون مالیات های 
مستقیم، ادارات کل امور مالیاتی موظف اند در مورد مؤدیانی که تا پایان روز چهارشنبه 

مورخ۱۴۰۳.۰۲.۱۲اظهارنامه مالیات بر ارزش افزوده مربوط به دوره مالیاتی چهارم سال 
۱۴۰۲ خود را اصلاح و یا تکمیل )ثبت خرید و فروش هایی که صورتحساب های آنها در 

سامانه مؤدیان صادر نشده است( و به سازمان امور مالیاتی کشور مسترد نمایند.
امکان برخورداری ۱۰۰ درصدی از بخشودگی جریمه تأخیر موضوع ماده )۳۷( قانون 
مالیات بر ارزش افزوده مصوب۱۴۰۰.۰۲.۰۳ را تا زمان فوق و همچنین جرائم موضوع بند 
)ب( ماده )۳۶( قانون مذکور را تا سقف جرائم متعلق به مالیات و عوارض ابرازی )مندرج 

در اظهارنامه مسترد شده( برای موارد مذکور فراهم کنند.
بر اساس این گزارش، برای انجام محاسبات سیستمی در خصوص مالیات بر ارزش افزوده 
صورتحساب های الکترونیکی ثبت شده در سامانه مؤدیان برای دوره چهارم سال ۱۴۰۲ 
مقتضی است خریداران کالا و خدمات دارای صورتحساب الکترونیکی حداکثر تا تاریخ 
۱۴۰۳.۰۱.۳۱ نسبت به تعیین تکلیف خریدهای خود در سامانه مؤدیان اقدام کنند تا 
اعتبار خرید آنها و آثار مالیاتی فروش های نسیه برای فروشندگان در اظهارنامه پیش فرض 
دوره چهارم )زمستان( سال ۱۴۰۲ آنها لحاظ شود. در صورت عدم اقدام مؤدی و در نتیجه 
عدم احتساب آثار مالیاتی این گونه صورتحساب ها در دوره چهارم سال ۱۴۰۲ )زمستان( 

آثار مالیاتی آن در دوره اول )بهار( سال ۱۴۰۳ لحاظ می شود.
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کشاورزی 

نصب بیش از 3 هزار 
انشعاب فولادي و 

پلي اتیلن در استان همدان

همدان -  فتانه ازانی- مدیرعامل شرکت گاز استان همدان با اشاره به وجود 333 هزار و 159 انشعاب فولادي و پلي اتيلن شهری و روستایی در سطح این استان، گفت: از این تعداد سه هزار و 603 
انشعاب در سال گذشته نصب شده که بيشترین آن ها در همدان، ملایر، نهاوند و کبودرآهنگ بوده است. به گزارش  آوای اقتصاد، مجيد الهياری با اشاره به وجود 333 هزار و 159 انشعاب فولادي و 
پلي اتيلن شهری و روستایی، گفت: از این تعداد سه هزار و 603 انشعاب در سال گذشته نصب شده است.وی تصریح کرد: از مجموع انشعابات فولادي و پلي اتيلن شهری و روستایی تعداد 146 هزار و 
510 عدد نصب انشعاب فولادی اسفند و 186 هزار و 649 عدد انشعاب پلي اتيلن بوده است.مدیرعامل شرکت گاز استان همدان اذعان کرد: از مجموع انشعاب فولادي و پلي اتيلن شهری و روستایی 92 
هزار و 885 عدد انشعاب در همدان،  57 هزار و 211 انشعاب در ملایر، 36 هزار و 586 در نهاوند، 32 هزار و 567 انشعاب در کبودرآهنگ نصب شده که به ترتيب بيشترین تعداد انشعاب را داشتند.

وی ادامه داد: 20 هزار و 817 عدد انشعاب  فولادي و پلي اتيلن شهری و روستایی در اسدآباد، 27 هزار و 607 عدد انشعاب در بهار، 25 هزار و 193 عدد انشعاب در تویسرکان، 19 هزار و 425 عدد 
انشعاب در رزن، 11 هزار و 126 عدد انشعاب در فامنين، 9 هزار و 679 عدد انشعاب در درگزین نصب کرده است.

در اغلب موارد در 
مورد جنبه دارویی این 
گیاهان اغراق می شود. 

در حقیقت، بسیاری 
از این گونه ها خاصیت 

دارویی و ارزش خوراکی 
چندانی نداشته است.
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 اميرحســين پهلوانی با اشاره به استفاده مردم از گياهان خودرو به 
عنوان منابع خوراکی و دارویــی در زمان های دور، اظهار کرد: امروزه 
بــا ازدیاد جمعيت و افزایش نياز به منابع متعدد، طبيعت بيش از این 
پاسخگو نيســت و برداشت و بهره برداری بيش از حد، باعث آشفتگی 

و برهم خوردن تعادل بوم  شــناختی )اکولوژیکی( و در نهایت تخریب 
اکوسيستم های مختلف در منطقه و در نتيجه از بين رفتن تنوع ژنتيکی 

شده که با افزایش اجتناب ناپذیر انقراض گونه ها مواجه هستيم.
وی سلســله کوه های ایران شــامل البرز، زاگرس، کپه داغ و سایر 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/01/29
شماره : 1618

۴ هزار واحد تعطیل و نیمه فعال امسال احیا می شود

لزوم رفع تداخلات اراضی کشاورزی تا شهریورماه

معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور گفت: برنامه نهضت احيای واحدهای 
اقتصادی برای سال 1403 احيای 4 هزار واحد جدید راکد و نيمه فعال است.

 سيد اميرحسين مدنی، معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور در جلسه با 
فعالان حوزه احيای واحدهای اقتصادی با بيان اینکه در 2 سال گذشته با احيای 8 هزار و 
400 واحد راکد و نيمه فعال در حوزه های مختلف صنعتی، کشاورزی، خدماتی و معدنی، 
195 هزار شغل مستقيم و غيرمستقيم جدید ایجاد و 250 همت از سرمایه های مردم 
احيا شد، گفت: برنامه نهضت احيای واحدهای اقتصادی برای سال 1403 احيای 4 هزار 
واحد جدید است.نماینده دولت در نهضت احيای واحدهای اقتصادی همچنين با اشاره 
به نامگذاری سال جدید تحت عنوان »سال جهش توليد با مشارکت مردم« و شناسایی 
شبکه 3 هزار و 200 نفری احياگران مردمی، افزود: تا کنون بيش از هزار احياگر مردمی 
با برگزاری 3 رویداد تخصصی »تأیيد صلاحيت احياگران« برای احيای واحدهای اقتصادی 

آموزش دیده اند تا از مشارکت نيروهای مردمی برای احيای واحدهای اقتصادی و جهش 
توليد در کشور استفاده شود که این احياگران، شامل احياگران واحدهای اقتصادی شامل 
شرکت های دانش بنيان، شرکت های پيشران، شرکت های احياگری، گروه های جهادی و 
مردمی، سرمایه گذاران، کلينيک های کسب و کار، شرکت های مشاوره سرمایه گذاری و 
نهادهای تأمين مالی هستند.مدنی همکاری و برنامه ریزی جهت رفع مسائل و مشکلات 
اوراق گام با همکاری وزارت اقتصاد، بانک مرکزی، وزارت صنعت، معدن و تجارت جهت 
قبول اوراق در حوزه ماليات، ســوخت و خوراک صنایع، حقوق معادن حقوق گمرکی و 
معوقات تأمين اجتماعی و همچنين پيگيری جهت رفع موانع و تصویب تأمين مالی و 
تخصيص 150 همت اوراق گام جهت اســتفاده در زنجيره های توليد از دیگر اقدامات 
نهضت احيای واحدهای اقتصادی نام برد که تا کنون منجر به عرضه اعتباری بيش از 9 
هزار ميليارد تومان از طریق خط اعتباری صنایع پتروشيمی به صورت ماهانه و عرضه 

اعتباری بيش از 100 هزار ميليارد تومان )همت( در صنعت پتروشيمی برای اولين بار در 
کشور شده است.وی ترجمه و تدوین بيش از 5 کتاب در حوزه احيا واحدهای اقتصادی 
شامل احيای پایدار، تأمين مالی، حقوقی و بانکی و مدیریت دانش، انعقاد تفاهم نامه های 
تخصصی با دستگاه های اجرایی با ایجاد شبکه همراهان پشتيبان نهضت احيای واحدهای 
اقتصادی، پيگيری و به سرانجام رساندن بيش از 450 پرونده حقوقی و بانکی و بهره گيری 
از سکوهای تأمين مالی جمعی و جمع آوری 1,500 ميليارد تومان منابع مردمی برای 
احيای واحدهای اقتصادی را از دیگر اقدامات این نهضت برشمرد.مدنی با اشاره به بهره 
برداری از اولين پارک و پردیس علم و فناوری تخصصی احيا در استان البرز با همکاری 
جهاد دانشــگاهی و طراحی دومين مرکز نوآوری احيا با همکاری دانشگاه آزاد اسلامی 
گفت: ســال گذشته ســامانه رصد پایش و نظارت و ارزیابی بر احياگران، احيا جویان و 

زیست بوم احيا به بهره برداری رسيد.

ریيس سازمان امور اراضی کشور اعلام کرد: بر اساس سياست دولت و دستور وزیر 
جهادکشاورزی، رفع تداخلات اراضی کشاورزی تا شهریور امسال باید به اتمام برسد.

بــه گزارش از وزارت جهادکشــاورزی، »رضا افلاطونی« امروز در چهل و هفتمين 
جلسه قرارگاه مرکزی صدور اسناد، حفظ کاربری و یکپارچگی اراضی کشاورزی، عملکرد 
ساليانه رفع تداخلات اراضی را مثبت ارزیابی کرد و از برخی استان ها خواست در این 

حوزه سرعت بيشتری داشته باشند.
ریيس سازمان امور اراضی کشور از واگذاری تجميع و یکپارچگی اراضی کشاورزی به 
شرکت های مهندسی مشاور در سال جاری خبر داد و خاطرنشان کرد: امسال کارهای 
مطالعاتی و عملياتی تجميع اراضی کشاورزی به بخش خصوصی و شرکت های مهندسی 
مشاور واگذار می شود و سازمان امور اراضی نيز نظارت بر روند اقدامات را انجام می دهد.

افلاطونی، تجميع و یکپارچگی اراضی کشاورزی را از محوری ترین سياست های 
وزارت جهاد کشاورزی و این سازمان نام برد و اظهار داشت: بيشترین آسيب به اراضی 
کشاورزی از ناحيه خُرد و کوچک شدن وارد می شود، زیرا کشاورزی در اراضی خرد، 
صرفه اقتصادی ندارد و امکان نظارت بر این اراضی به علت قرارداشتن در زیر حد فنی 

و اقتصادی امکان ندارد.
وی ادامه داد: برای مشارکت مردمی در تجميع و یکپارچگی اراضی، سال گذشته از 
استان ها خواستيم یک پایلوت )نمونه( معرفی کنند که این کار انجام شده و اقدامات 

بعدی در این اراضی انجام خواهد شد.
معاون وزیر جهادکشــاورزی، واگذاری تصدی گری به بخش خصوصی را از دیگر 

رویکردهای سازمان امور اراضی عنوان کرد و گفت: امسال برای نخستين بار حفاظت 
از عرصه های کشــاورزی به صورت پایلوت در شهرســتان دماوند در استان تهران به 

شرکت یا موسسه انتظامی واگذار می شود.
وی اضافه کرد: این نظارت بر اساس چارچوب و شرح وظایفی که یگان حفاظت تعيين 
می کند، به طور دقيق باید انجام شود و یگان حفاظت و بخش حقوقی ما تضامين لازم 

را از این شرکت ها خواهند گرفت.
افلاطونی افزود: واگذاری زمين و تشکيل پرونده نيز باید با توجه به قوانين موجود 
و دستگاه های صادرکننده موافقت اصولی به بخش خصوصی و نظارت عالی بر فرآیند 

واگذاری با مدیریت امور اراضی و جهادکشاورزی استان ها انجام شود.

وی در مورد تغيير کاربری اراضی کشاورزی، اظهار داشت: بر اساس ماده )1( قانون 
حفظ کاربری اراضی، هر گونه تغيير کاربری اراضی کشــاورزی ممنوع است، مگر در 

موارد استثنایی و ضروری که بسيار نادر است.
ریيس سازمان امور اراضی کشور ادامه داد: در برخی استان ها متاسفانه استثنائات 
در تغييرکاربری زیاد شده در حالی که مبنا و اصل بر ممنوعيت تغيير کاربری اراضی 

کشاورزی است.
وی افزود: اصل بر این است که واحدهای صنعتی در شهرک های صنعتی و واحدهای 

گلخانه ای و دامداری در مجتمع ها شکل بگيرند.
این مقام مسوول، بر شکل گيری واحدهای مسکونی در داخل طرح هادی روستایی 

و شهری تاکيد کرد.
وی، تعييــن ضرورت ها برای تغييرکاربری اراضی کشــاورزی را با اهميت خواند 
و اظهار داشــت: به دنبال آن هستيم که در راســتای جلوگيری از خردشدن اراضی 
کشــاورزی در دولت و مجلس تعریفی از ضروریات و اســتثنائات برای تغييرکاربری 

اراضی کشاورزی تعریف شود.
افلاطونی، بر نظارت دســتگاه های صادرکننده مجوز و پروانه واحدهای توليد در 
عرصه های کشاورزی تاکيد کرده و تصریح کرد: براساس تکليف قانونی، دستگاهی که 
پروانه تاســيس برای دامداری یا گلخانه در اراضی کشــاورزی صادر می کند، باید بر 
آن واحدها نظارت کند تا کسب و کار دیگری راه اندازی نشود و استان ها نيز در این 

زمينه باید همراهی کنند.

زنگ خطر انقراض گیاهان بومی کشور به صدا درآمد
کریم حسن پور- عضو هیات علمی موسسه گیاه پزشکی کشور نسبت به زنگ خطر انقراض گیاهان بومی در کشور هشدار داد 
و گفت: هرسال در اوایل بهار شاهد برداشت گونه های گیاهی مختلف از دل کوه های کشور هستیم که همین امر آسیب جدی به 

گیاهان بومی کشور زده است.

  مصرف گاز موجب صرفه جویی سالانه 291 
میلیون لیتر بنزین در کرمانشاه شد

 مدیر شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی 
کرمانشاه با اشاره به استقبال شهروندان به استفاده 
از سوخت پاک و ارزان سی.ان.جی، گفت: روزانه 800 
هزار مترمکعب سوخت سی.ان.جی در این استان 
توسط خودروهای گازســوز و دوگانه سوز مصرف 
می شــود.پيمان بهرامی، مدیر شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی کرمانشــاه امروز در گفت وگو با 
خبرنگاران اظهار کرد: طی یک سال گذشته در این 
استان، بيش از 290 ميليون و 597 هزار مترمکعب 
سوخت سی.ان.جی مصرف شده است.وی تصریح 
کرد: در همين بازه زمانی و با مصرف مقدار مذکور 
سوخت ســی.ان.جی، حدود 291 ميليون ليتر در 
مصرف بنزین در منطقه کرمانشاه صرفه جویی شده 
است.به گفته مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی کرمانشاه، روزانه 800 هزار مترمکعب سوخت 
سی.ان.جی در این استان توسط خودروهای گازسوز 
و دوگانه سوز مصرف می شود.وی مجموع جایگاه های 
عرضه سوخت سی.ان.جی را در استان 78 باب اعلام 
و تصریح کرد: از این تعداد 35 باب جایگاه سی.ان.
جی به صورت تک منظوره در این منطقه فعال است.

بهرامی تصریح کرد: با اجرای طرح رایگان دوگانه سوز 
کــردن خودروهای عمومی از آغــاز این طرح در 
کرمانشاه تاکنون، 11 هزار دستگاه خودرو عمومی 
در حوزه عملياتی این منطقه گازســوز شده اند که 
این آمار نشان از استقبال شهروندان به استفاده از 

سوخت پاک و ارزان سی.ان.جی دارد.

  مدیرعامل شــرکت شهرکهای صنعتی 
استان یزد: عقد بیش از 270 قرارداد واگذاری 
به میزان 225 هکتار  اراضی صنعتی استان 

در سال 1۴02

به گزارش روابط عمومی شــرکت شــهرکهای 
صنعتی اســتان یزد، مســلم فلاح زاده مدیرعامل 
شرکت شهرکهای صنعتی استان یزد با اشاره به تحقق 
227درصدی شاخص ساليانه این شرکت در واگذاری 
حق بهره برداری از امکانات و تاسيســات شهرکها و 
نواحی صنعتی استان اظهار کرد: یکی از حوزه های 
مهم شرکت شهرکهای صنعتی تحقق شاخص ها در 
واگذاری حق بهره برداری از زیرساخت و تاسيسات 
در شهرکها و نواحی صنعتی به متقاضيان است که 
خوشبختانه سال گذشته 271قرارداد در این خصوص 
در استان یزد منعقد شــد. وی افزود: 225هکتار از 
اراضی شهرکها و نواحی صنعتی به سرمایه گذاران 
در سال گذشته واگذار شد که در 23شهرک و ناحيه 
صنعتی رقم خورد. فلاح زاده خاطرنشان کرد: بيشترین 
واگذاری مربوط به شهرک صنعتی بافق، شهرک ابرکوه 
و یزد مهر بود اما سعی شد برای حضور سرمایه گذاران 
در شهرستان های کمتر توسعه یافته، در حدامکان 
واگذاری اراضی صنعتی در ناحيه های صنعتی چون 
شــمس آباد، مبارکه، عقدا، هرات، ندوشن، بهمن، 
مروســت، ابرکوه و بهاباد محقق شــود.  مدیرعامل 
شرکت شــهرکهای صنعتی استان یزد ابراز کرد: از 
تعداد قراردادهای منعقد شده، 193قرارداد کاربری 
صنعتی، 28قرارداد کاربــری کارگاهی و 50قرارداد 
کاربری صنفی و خدماتی داشته اند که متقاضی باید 
طبق قرارداد و در زمان معين نســبت به ارائه مجوز 
ساخت و آغاز کار ساخت و ساز و تجهيز واحد صنعتی 

خود اقدام نمایند. 

  در شــورای فرهنگی شرکت نفت و گاز 
آغاجاری مطرح شد:تشییع شهید گمنام در بام 
فرهنگی امیدیه نقطه عطف شرکت آغاجاری 

در سال 1۴02
در اولين نشســت شورای فرهنگی شرکت نفت 
و گاز آغاجاری اقدامات فرهنگی شــرکت در سال 
1402 مــورد ارزیابی قرار گرفت و از اقدامات ادارات 
فرهنگی طی یکسال گذشته قدردانی شد.مدیر عامل 
شرکت آغاجاری در این نشست احداث بام فرهنگی 
اميدیه در پاســارگاد و تشييع شهيد گمنام در این 
منطقه را نقطه عطف اقدامات فرهنگی این شرکت 
بر شمرد و  بر انسجام و همدلی بيشتر و هم افزایی 
در برنامه های فرهنگی پيش رو تاکيد کرد.مهندس 
جواد تقی زاده با اشاره به ظرفيت های بام فرهنگی 
اميدیه بيان کرد: فعاليت های فرهنگی در این محل 
برنامه محور باشد و به گونه ای انجام شود که خانواده 
پسند و جوان پسند باشــد تا بتوان تمام سلایق را 
جذب کرد.مهندس تقی زاده در این نشست با تاکيد 
بر ایجاد جاذبه فرهنگی در بام اميدیه خواستار ایجاد 
ساختار متناسب با برنامه ها و طرح های آتی شرکت 
آغاجاری در این محل شد.در ادامه مهندس تقی زاده 
آموزشگاه حرفه ای را یکی دیگر از ظرفيت های بالقوه  
شرکت آغاجاری دانست و خواستار برنامه ریزی جهت 
استفاده از امکانات و ظرفيت های این آموزشگاه جهت 
مهارت آفرینی فرزندان کارکنان شد.ایشان تقویت 
برنامه های قرآنی را از دیگر برنامه های این شرکت 
در سال جدید عنوان کرد و افزود : طرح رحله قرآن 
که شامل آموزش جامع و کامل مباحث قرآنی می 
باشد در سال1403 اجرایی گردد.در پایان نيز اعضای 
جلسه ضمن ارائه برنامه ها، پيشنهادات خود را جهت 

برنامه های فرهنگی مطرح نمودند.

کوه های کشــور با قدمت چند ميليون ساله را بستری برای گونه های جانوری و 
گياهی طی دوران های مختلف زمين شناسی برشمرد و اظهارداشت: این کوه ها 
اینک با درصد بالایی از تنوع گياهی و گونه های انحصاری، کمياب و در معرض 
خطر انقراض مزین شــده اند و هرســاله افراد زیادی از نقاط مختلف کشــور و 
جهان به منظور صعود به قله های آن ها و تهيه عکس از طبيعت و گل های آنجا 

سفر می کنند.
عضو هيات علمی موسسه گياه پزشکی کشور با تاکيد بر تخریب ها و تنش های 
مختلف )مانند چرای بيش از حد، جاده سازی های بدون مطالعه، سدسازی ها، ورود 
به مناطق کوهســتانی با اتومبيل های سنگين و موتورسيکلت( که بشر با ورود 
به محيط های طبيعی وارد می کند گفت: متاســفانه هرساله در اوایل بهار شاهد 
برداشــت گونه های گياهی مختلف نظير انواع پيازهای وحشی )جهت مصارف 

خوراکی و در مواردی به اشتباه به عنوان دارویی( از دل این کوه ها هستيم.
پهلوانی در ادامه به معرفی پيازهای وحشی به عنوان یکی از آرایه های مهم و 
در خطر انقراض اشاره کرد و افزود: پيازهای وحشی متعلق به جنسAllium هستند 
که با نام های محلی گوناگون مانند والک، موسير، تره کوهی، پياز یا سير کوهی و 
غيره در مناطق مختلف کشور شناخته می شوند. این جنس با حدود 130 گونه، 
ســومين جنس بزرگ گياهان گل دار در کشور است که 50 گونه آن انحصاری 
ایران می باشند که بخش اعظم آن ها در کوه های البرز و زاگرس پراکنش دارند.

وی اظهار داشت: هرساله با برداشت بی رویه و غيرقابل جبران از کوهستان های 
کشور، تعداد افراد گونه های این جنس بسيار محدود شده، به طوری که گاه حتی 
به شکل یک فرد در آن مکان دیده می شود. به همين دليل بسياری از گونه های 
انحصاری جنس یاد شده تنها یکبار جمع آوری شده و گياه شناسان و متخصصان 

علی رغم تلاش های بسيار موفق به جمع آوری مجدد آن ها نشده اند.
عضو هيات علمی موسسه گياه پزشکی کشور با اشاره به باور اشتباه رایج از 
خــواص خوراکی و دارویی این گونه ها در جامعه گفت: در اغلب موارد در مورد 
جنبه دارویی این گياهان اغراق می شــود. در حقيقت، بســياری از این گونه ها 
خاصيت دارویی و ارزش خوراکی چندانی نداشته و صرفاً بوی تند آن ها که بيشتر 
مربوط به عنصر گوگرد اســت، دليلی بر وجود این خواص می دانند. درحالی که 
می توان گياهان پيازی کشت شده از جمله سير، پياز، تره فرنگی و سایر گياهان 
را جایگزین آن ها کرد و یا از تکثير و کشــت گونه های وحشی پياز توسط افراد 

محلی استفاده شود.
پهلوانی برداشــت کامل این گياهان توسط مردم را از سهل انگاری های دیگر 
در مورد جمع آوری این گونه ها دانست و افزود: افراد بجای استفاده از برگ ها که 
بيشــتر مورد توجه است، تمام گياه را همراه با پياز از ریشه خارج می کنند. در 
واقع بریدن برگ ها از بن گياه مانع توليد دانه می شود، در حالی که برداشت پياز 
زیرزمينی آن ها نه تنها مانع توليد دانه که باعث از بين رفتن کامل گياه نيز می شود.

وی برای حفظ تنوع زیستی و ذخایر ژنتيکی این گونه های نادر و آسيب پذیر 
تاکيــد کــرد و از چيدن آن ها پرهيز و از افرادی کــه این گياهان را از طبيعت 
برداشــت می کنند محصولی خریداری نشود، تا با این روش تشویق به انجام و 

ادامه این کار نشوند.

برنامه افزایش ۶3 هزار هکتاری سطح زیر کشت گیاهان دارویی
 مجری طرح گياهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی از افزایش 
63 هزار هکتاری سطح زیرکشت گياهان دارویی در راستای اجرای 

»طرح جهش توليد با مشارکت مردم« در سال جاری خبر داد.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »حسين زینلی« افزود: در 
حوزه گياهان دارویی، وزارت جهاد کشاورزی سال ها تلاش کرده تا 
در راستای تامين سلامت مردم و تامين مواد اوليه صنایع تبدیلی، 

دارویی و غذایی اقدامات موثری انجام دهد.
مجری طرح گياهان دارویی وزارت جهاد کشاورزی اظهارداشت: 
ســاختار اصلی فعاليت های زیرمجموعه گياهان دارویی بر اساس 

مشارکت مردم شکل گرفته و در سنوات گذشته نيز با همراهی و همکاری مردم، اراضی زیر کشت توسعه یافته است.
زینلی تصریح کرد: از 63 هزار هکتار طرح توسعه، 55 هزار هکتار آن در دیمزارها و هشت هزار هکتار هم در اراضی آبی برای 

توليد انواع محصولات مورد نياز و دارای متقاضی بازار اجرا می شود.
وی گفت: یکی دیگر از برنامه های ما برای سال جاری احيای 50 هزار هکتار از مراتع است که برنامه های حمایتی، نظارتی و 

آموزشی آن بر عهده وزارت جهاد کشاورزی است و سایر کارهای اجرایی از سوی مردم انجام خواهد شد.
مشاور وزیر جهاد کشاورزی با تاکيد بر ضرورت ایجاد ارزش افزوده برای گياهان دارویی در کشور و جلوگيری از خام فروشی 

این مواد با ارزش، ادامه داد: برای توسعه صنایع تبدیلی و غذایی در سال جاری باراندازهای گياهان دارویی ایجاد می شود.
وی با اشاره به آغاز روند اجرایی کار برخی از باراندازها، افزود: ابلاغيه فعاليت رسمی این باراندازها نيز به زودی صادر می شود.

زینلی اظهار داشــت: در حوزه فرآوری گياهان دارویی قصد داریم فدراســيون های گياهان دارویی را ایجاد کنيم که وظيفه 
قيمتگذاری در حوزه داخلی و بين الملل را بر عهده دارند.وی گفت: این مجموعه ها با همکاری بخش خصوصی و به ویژه تشکل ها، 
مسووليت مذاکره با متقاضيان خارجی گياهان دارویی ایران را بر عهده می گيرند و تصميمات آنها برای کل کشور لازم الاجرا است.

 مدیرعامل موسسه جهاد توسعه وزارت جهاد کشاورزی طرح 
احداث شهرهای مولد کشاورزی با هدف اقتصادی کردن کشاورزی 
و ایجاد زنجيره ارزش افزوده را یکی از بســترهای مدرن جهش 
توليد با مشارکت مردم دانست و از 10 برابر شدن توليد در واحد 

سطح با اجرای این طرح خبر داد.
به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی محمد هادی حاج محمد 
افزود: برای تحقق جهش توليد با مشارکت مردم، طرح  احداث 5 
شــهر مولد کشاورزی و طرح های آبخيزداری توسط این موسسه 
در دست اجراست که عمده این طرح ها با رویکرد دانش بنيان و 

فناوری های روز منطبق بر اهداف سند ملی امنيت غذایی است.
مدیرعامل موسسه جهاد توسعه وزارت جهاد کشاورزی اظهارداشت: از ابتدای دولت سيزدهم طرح ملی شهرهای مولد کشاورزی 
تدوین و برای اجرا ابلاغ شــد که این طرح رویکردی کاملًا نوین به ایجاد شــهرهای مولد در حوزه کشاورزی دارد و تمرکز آن بر 

افزایش اشتغال و توليد است.
وی گفت: این شهرها با ایجاد زنجيره ارزش افزوده، سبب افزایش سطح توليد،افزایش ميزان اشتغال و افزایش درآمد فعالان 

عرصه کشاورزی می شود که نقش محوری مدیریت این شهرها نيز بر عهده مردم قرار دارد.
حاج محمد گفت: برآورد اوليه ما ایجاد 5 شــهر مولد کشــاورزی در دولت سيزدهم بوده که در استان بوشهر شکل گيری این 
شهر با پيشرفت قابل توجهی همراه است.مدیرعامل موسسه جهاد توسعه وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: این طرح، توليد در 

واحد سطح را 8 تا 10 برابر می سازد که باعث افزایش مزیت اقتصادی توليد و مشارکت گسترده  مردم می شود.
وی گفت: اجرای دو طرح بزرگ آبخيزداری و احيای قنوات با مشارکت مردم برای بهينه سازی منابع پایه و جلوگيری از عوامل 

آسيب زا مانند سيلاب و خشکسالی در حال اجراست.

ایجاد ارزش افزوده با احداث شهرهای مولد کشاورزی
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تنظیم کرایه حمل 
محصولات کشاورزی با اخذ 
بارنامه میسر می شود

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای گلستان گفت: نظارت بر تنظیم کرایه و افزایش انگیزه حضور ناوگان باری و کامیون های بومی و غیربومی برای حمل و نقل مطلوب محصولات 
کشاورزی در فصل برداشت محصولات کشاورزی امسال، تنها با اخذ بارنامه امکان پذیر است.به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان گلستان، محسن عامریون با اشاره به الزام 
اخذ بارنامه در حمل و نقل بهینه و مطمئن محصولات کشاورزی، اظهارداشت: در حمل و نقل محصولات کشاورزی گرفتن بارنامه عامل مهمی است که از بسیاری از تخلفات و سوءاستفاده های احتمالی اعم 
از دزدی و ســرقت محصولات و تخلف در کرایه جلوگیری می کند.وی، عامل دیگر تنظیم کرایه حمل محصولات را، فعالیت شــبانه روزی و مکانیزه مراکز تخلیه بیان کرد و افزود: مراکز تخلیه در صورتی که 
بتوانند روزانه تعداد قابل قبولی از ناوگان حامل محصولات را تخلیه کنند به نحوی که از ایجاد صف و خواب ناوگان جلوگیری شود، حمل و نقل را پویاتر کرده و دیگر کمبود کامیون نخواهیم داشت و کرایه 
ها نیز افزایش نمی یابد.عامریون، افزایش حجم سطح زیر کشت سال جاری و همزمانی برداشت محصولاتی همچون کلزا، جو، سیب زمینی و باقلا را قابل توجه دانست و گفت:حمل و نقل بصرفه محصولات 

کشاورزی برای کامیونداران زمانی اتفاق می افتد که مراکز تحویل سریع تخلیه کرده و خواب کامیون ها در آنها زیاد نباشد.

حسن کریم پور      |     رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو گفت: پیش بینی می شود در ۳ الی ۵ سال آینده با 
راهبری های دولت سیزدهم بیش از ۵ میلیارد دلار درآمد ارزی از محل صدور خدمات فنی و مهندسی داشته باشیم.

  با اجرای طرح چهارشــنبه های اجتماعی 
نشاط و امید را به محلات خواهیم برد 

اولین جلســه هم اندیشــی طرح چهارشنبه های 
اجتماعی با حضور نمایندگان ادارات و دستگاههای 

مرتبط برگزار شد .
صبح روز دوشنبه ۲۷ فروردین ماه ۱۴۰۳ اسماعیل 
تیموری سرپرست ســازمان فرهنگی، اجتماعی و 
ورزشی شهرداری در نشستی پیرامون برپایی طرح 
چهارشنبه های اجتماعی با نمایندگان دستگاه های 

اجرایی دیدار و گفتگو کرد.
تیموری گام های اجرایی در این طــرح را اینگونه 

بیان نمود:
گام اول ؛ استفاده از حضور مشاورین در حوزه های 
خانواده، حقوقی، پزشکی و ... جهت دسترس پذیری 

همه شهروندان به صورت رایگان
گام دوم ؛برگزاری کارگاه های آموزشــی اجتماعی 
نظیر جوانی جمعیت، فرزند پروری، مشاوره پیش 

از ازدواج و ...
گام سوم ؛اجرای برنامه های آموزشی و پرورشی برای 

کودکان و نوجوانان
گام چهارم ؛ با هدف تحقق بخشیدن به شعار مقام 
معظم رهبری ) مدظلــه العالی(  با مضمون جهش 
تولید با مشــارکت مردم ایجاد بازارچه های فروش 

بانوان سرپرست خانوار را برپا خواهیم نمود.
و در نهایت در گام آخر با برپایی جشن های مناسبتی 
با رویکرد ایجاد نشاط و شادی در محلات سطح شهر 
گرگان تلاش در ارائه خدمــات موثرتری خواهیم 

داشت.
همچنین تیموری عنوان کرد: اولیــن روز برپایی 
چهارشنبه های اجتماعی در تاریخ ۱۲ اردیبهشت 
در محله جامی در محل ســاختمان حوزه علمیه 
صدیقه کبــری)س( برگزار و محــلات همجوار را 

پوشش خواهد داد.
در پایان وی اضافــه نمود: دســتگاه های اجرایی 
میتوانند با توجه به تخصص و توان  خود ارائه خدمت 
نموده و انتظار ما این است که با توجه به ماموریت 
ذاتی همه دستگاهها در حوزه اجتماعی و با حمایت 
یکدیگر بتوانیــم بهترین خدمــات را ، آنطور که 
شایسته شهروندانی گرگانی  می باشد، ارائه نماییم.

روابط عمومی سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی 
شهرداری گرگان

  آغاز صــادرات بــرق تجدیدپذیرها به 
کشورهای هدف به زودی

مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع 
نیروی برق ایــران )توانیر( از فراهم شــدن امکان 
صــادرات ۳۰۰ مــگاوات بــرق تجدیدپذیر برای 

سرمایه گذاران این حوزه خبر داد.
مصطفی رجبی مشــهدی با اشــاره بــه معرفی 
ظرفیت های صادراتی برای ســرمایه گذاران حوزه 
انرژی هــای تجدیدپذیــر مطابق دســتورالعمل 
ابلاغی وزیر نیرو، اظهار کــرد: حدود ۳۰۰ مگاوات 
میزان ظرفیت پیش بینی شده برای صادرات برق 
تجدیدپذیر توسط سرمایه گذاران این بخش است 
که با اســتفاده از خطوط انتقال موجــود از طریق 
کشورهای پاکستان و افغانســتان و عراق و ترکیه 

تعیین شده است.
وی خاطرنشــان کرد: به عبارت دیگــر این میزان 
ظرفیت از طریق رقابت در اختیار ســرمایه گذاران 
حوزه تجدیدپذیرها برای صادرات برق به کشورهای 
هدف قرار گرفته که برنامه ریزی و به زودی عملیاتی 
می شود.به گفته مدیرعامل توانیر، همچنین برای 
این گروه سرمایه گذاران پیش بینی شده که ۸ ماه 
سال بتوانند برق تولیدی را صادر کنند و برای ۴ ماه 
که تامین نیاز داخل کشور در اولویت قرار دارد تا بر 
اساس مقررات داخلی، بتوانند برق را از طریق تابلوی 
برق ســبز یا سایر روش ها به مشــترکان در داخل 

کشور عرضه کنند.

 درآمد ۵میلیارد دلاری از صادرات فنی
 با راهبری دولت سیزدهم

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/01/29
شماره : 1618

  افزایش ۴ برابری معاملات برق در بورس انرژی
مدیرعامل شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران)توانیر ( از افزایش ۴ برابری سهم معاملات برق در بورس انرژی خبر داد.به گزارش از توانیر، مصطفی رجبی مشهدی در نشست آشنایی تولیدکنندگان برق با سازوکار جدید جریان مالی صنعت برق،گفت: از سال 
گذشته مشترکان با قدرت قراردادی بالای یک مگاوات مکلف به خرید برق از بورس انرژی شدند و در این مرحله شرکت های توزیع عمده برق مورد نیاز خود را از این طریق خریداری می کنند.مدیرعامل توانیر با اشاره به عزم دولت و وزارت نیرو بر عدم مداخله در خرید 
و فروش برق بر اجرای طرح جدید تاکید کرد و گفت: خرید برق خارج از بازار عمده فروشی در سال گذشته با حدود ۳۰ درصد افزایش به ٥۳ تراوات ساعت رسید. وی افزود این میزان سهم مصرف حدود ۱٥ درصد کل معاملات بازار برق بوده و ٥٩ درصد مجموع برق 
مصرفی صنایع بالای یک مگاوات کشور را شامل می شود.وی افزود: در برنامه هفتم توسعه تکلیف شده حجم معاملات برق خارج از بازار عمده فروشی از ۱٥ درصد فعلی به ۳۰ درصد در سال اول اجرای برنامه و حداقل ٦۰ درصد در سال پایان برنامه برسد که در دستور 
کار سال جاری شرکت توانیر و وزارت نیرو قرار دارد و اقدامات اولیه در این خصوص انجام شده است.رجبی مشهدی فعال سازی حسابهای وکالتی خرید برق در بخش توزیع را از جمله اقدامات انجام شده ذکر کرد که انتظار می رود از اول اردیبهشت امسال، ماهانه حداقل 

۲ هزار میلیارد تومان در این حسابها شارژ شود تا شرکتهای توزیع نیروی برق نسبت به تامین برق مورد نیاز خود از بورس انرژی اقدام کنند.

 مجتبی اکبری در نشست خبری افتتاح پروژه های سد و نیروگاه "اومااویا" در کشور سریلانکا توسط 
شرکت  ایرانی، اظهار داشت: دولت سیزدهم در دیپلماسی منطقه ای بسیار فعال عمل کرده است.

وی با بیان اینکه اکنون ۷۰ درصد صادرات فنی و مهندسی کشور متعلق به صنعت آب و برق است، 
ادامه داد: صادرات خدمات فنی و مهندسی صنعت آب و برق هم اکنون در بیش از ۱۸ کشور جهان 
در حال انجام است.رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو با بیان اینکه صادرات 
خدمات فنی - مهندسی صنعت آب و برق در سال گذشته ٦۰۰ میلیون دلار بوده است، گفت: البته 
توان صادرات در این بخش ٥ میلیارد دلار است، اما در شرایط حاضر این امکان فراهم نشده است.

اکبری ادامه داد: اکنون در ۱۸ کشــور فعالیت در بخش انرژی داریم و خدمات فنی و مهندسی 
ایران در این کشورها فعال است.وی با اشاه به اینکه اردیبهشت ماه در بخش دیپلماسی وزارت نیرو 
اتفاق های خوبی رخ خواهد داد، بیان کرد: در نخســتین گام پروژه چندمنظوره "اومااویا" با حضور 
مقام های ارشد دو کشور ایران و سریلانکا به زودی به طور رسمی افتتاح می شود.رئیس مرکز بین الملل 
و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو افزود: شرکت فراب در کشور سریلانکا از سال های گذشته پروژه 
بزرگ و چندمنظوره ســد و نیروگاه "اومااویا" را آغاز کرده که یکی از بزرگ ترین پروژه های کشــور 
سریلانکا است.وی خاطرنشان کرد: ۴۰۰ مهندس ایرانی در حوزه صادرات خدمات فنی و مهندسی 
ایران در این پروژه فعال بوده اند.اکبری گفت: سال ها پیش، پروژه برق رسانی به هزار روستا به دست 
متخصصان ایرانی توسط یک شرکت داخلی در سریلانکا آغاز و در سال ۱۳٩۲ به اتمام رسید.رئیس 
مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو ادامه داد: نکته مهم این است که روستاهای این 
کشــور به صورت پراکنده است و فرایند برق رسانی را با دشواری و پیچیدگی روبرو می کند، اما این 
شرکت ایرانی با اتکا با توان مهندسان در حوزه سدسازی، نیروگاه سازی و برق رسانی بسیار در این 
باره موفق عمل کرد.وی به نظر مساعد و موافق رئیس جمهور و نخست وزیر کشور سریلانکا به دنبال 
این فعالیت مهندسان ایرانی برای پیشبرد پروژه های مهم صنعت آب و برق اشاره کرد و گفت: اعتبار 
پیشــبرد پروژه او ما او یا به میزان ٥۰۰ میلیون دلار توسط دولت سریلانکا تأمین شد.رئیس مرکز 
بین الملل و هماهنگی دیپلماسی وزارت نیرو خاطرنشان کرد: در شمال کشور عراق نیز شرکت فراب، 
پروژه دیگری را در دست اقدام دارد و در ماه های آینده، افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید.اکبری از 
پیشبرد پروژه ای با همکاری پژوهشگاه نیرو و شرکت های منطقه در حوزه ساخت و فروش تجهیزات 
صنعت آب و برق خبر داد و گفت: به زودی اطلاع رسانی کاملی در این زمینه انجام خواهد شد.وی 
ادامه داد: مطالعات احداث مزرعه انرژی خورشــیدی توســط متخصصان ایرانی در کشور سریلانکا 
آغاز شــده است و اقدام های لازم در حال انجام است.رئیس مرکز بین الملل و هماهنگی دیپلماسی 
وزارت نیرو افزود: هم اکنون برگزاری پنج کمیسیون مشترک با سریلانکا، قطر، الجزیره، اسلونی، و 
تاجیکستان در دستور کاراست، هدف از تشکیل این کمسیون های مشترک همکاری های اقتصادی 
برنامه ریزی به منظور توسعه حجم مبادلات حوزه اقتصادی و ارائه خدمات فنی - مهندسی است و 
در کشورهایی چون تاجیکستان، سریلانکا، قطر، عراق و حوزه افریقا در حال پیشبرد امور هستیم.

ظرفیت صادرات سالیانه ۳.۵ میلیارد دلار خدمات فنی و مهندسی در کشور

 ســخنگوی طرح های بین المللی آب گفت: ایران ظرفیت صادرات خدمات فنی و 
مهندسی به میزان ۳.٥ میلیارد دلار در سال را دارد.

عیسی بزرگ زاده در نشست خبری افتتاح طرح های سد و نیروگاه »اوما اویا« در 
کشــور سریلانکا افزود: اکنون کشورمان در ۲۰ کشور جهان خدمات فنی و مهندسی 

ارائه می دهد.
وی ادامه داد: شــرکت های توانمند ایرانی با وجود تحریم های ظالمانه توانسته اند 

حضور پررنگی در کشورهای مختلف داشته و فعالیت هایی را داشته باشند.
سخنگوی صنعت آب به حضور کشورمان در مجامع بین المللی مهندسی اشاره کرد 

و گفت: خدمات فنی و مهندسی ایران از افتخارات مهم کشور است.
بزرگ زاده اضافه کرد: اکنون نزدیک به ۱۰۳ مهندس مشاور صاحب صلاحیت در 
کشور فعالیت دارند.وی ادامه داد: همچنین چهارده هزار و ٦۲۳ پیمانکار فعال داریم 

و ۷۰۱ هزار نفر در این بخش به طور رسمی مشغول به کار هستند.
ســخنگوی طرح های بین المللی صنعت آب گفت: تشــدید تحریم های ظالمانه بر 

کشور، فعالیت در این حوزه را با دشواری هایی مواجه کرده است.
بزرگ زاده افزود: با وجود این شرایط مهندسان و متخصصان ایرانی از هند تا آفریقا 
و از امریکای جنوبی تا آسیای میانه در حال اجرا و پیشبرد پروژه های بزرگ و پیچیده 

در صنعت آب و برق هستند.وی یکی از پروژه ها را طرح احداث نیروگاه و سد او ما اویا 
در کشور سریلانکا برشــمرد گفت: همچنین در کشورهای عراق، ازبکستان، سودان، 
نیجریه، جمهوری آذربایجان، ترکمنستان و افغانستان هم پروژه هایی در دست اجرا است.

ســخنگوی صنعت آب کشــور خاطرنشــان کرد: در عرصه های ملی و بین المللی 
پروژه های مختلفی در صنعت آب و برق در بیش از ۲۰ کشــور توســط جامعه ۷۰۱ 

هزارنفری مهندسین مشاور ایرانی در حال انجام است.
بزرگ زاده افزود: در کمیسیون بین المللی سدهای بزرگ، ۱۰٦ کشور عضو هستند 
و ایران نیز از سال ۱۳۷۴ به عضویت این کمیسیون درآمد و ۲۳ کمیته داخلی ذیل 
این امر در کشور ایجاد شده است.وی خاطرنشان کرد: همچنین ایران در کمیسیون 
بین المللی آبیاری و زهکشی از سال ۱۳۴۷ عضو شده و در این زمینه حدود ۱۰ کمیته 
استانی در کشور فعال شده است؛ در این کمیسیون ۷۸ کشور عضو هستند و سالانه 
ده ها مقاله و تحلیل معتبر مهندسان ایرانی حاصل کاربین صنعت و دانشگاه در نشریات 

عرصه بین الملل مختلف به چاپ می رسد.

افزایش ۶۳۰ هزار بشکه ای تولید روزانه نفت ایران
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا از افزایش ٦۳۰ هزار بشکه ای تولید 
روزانه نفت ایران طی یک سال گذشته و تولید ۳ میلیون و ۲٥۰ 

هزار بشکه نفت در سومین ماه ۲۰۲۴ خبر داد.
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا در جدیدترین گزارش خود از تولید 
روزانه ۳ میلیون و ۲٥۰ هزار بشکه نفت خام ایران در سومین ماه 

سال جاری میلادی خبر داده است.
تولید نفت ایران در این ماه نسبت به ماه قبل ۳۰ هزار بشکه 
در روز افزایش داشته است. ایران در ماه فوریه ۳ میلیون و ۲۳۰ 

هزار بشکه در روز نفت تولید کرده بود.
بر اساس این گزارش ایران در سه ماهه نخست سال جاری میلادی به طور متوسط ۳ میلیون و ۲۳۰ هزار بشکه در روز نفت 
تولید کرده است.تولید نفت ایران در ماه های ژانویه تا مارس امسال نسبت به سه ماهه چهارم سال قبل ٥۰ هزار بشکه در روز و 
نسبت به سه ماهه نخست سال قبل ٦۳۰ هزار بشکه در روز افزایش داشته است. ایران در سه ماهه نخست سال قبل ۲ میلیون و 

٦۰۰ هزار بشکه در روز و در سه ماهه چهارم این سال ۳ میلیون و ۱۸۰ هزار بشکه در روز نفت تولید کرده بود.
ایران با افزایش ٦۳۰ هزار بشــکه ای تولید نفت طی یک ســال گذشته رکورددار افزایش تولید در میان اعضای اوپک طی این 
مدت بوده است. گابن، نیجریه و ونزوئلا تنها اعضای اوپک بوده اند که طی یک سال گذشته تولید خود را افزایش داده اند. تولید 
گابن ۱۰ هزار، نیجریه ۴۰ هزار و ونزوئلا ٩۰ هزار بشــکه در روز افزایش داشــته است.تولید نفت اوپک در سه ماهه نخست سال 
قبل ۲۷ میلیون و ۳۸۰ هزار بشکه در روز بوده که این رقم در سه ماهه امسال با کاهش ۷۲۰ هزار بشکه ای به ۲٦ میلیون و ٦٦۰ 
هزار بشکه در روز رسیده است.بر اساس این گزارش ایران با افزایش تولید نفت توانسته است جایگاه از دست رفته خود در میان 
تولیدکنندگان بزرگ اوپک را پله به پله پس بگیرد. ایران در حالی که در سه ماهه نخست سال قبل به جایگاه پنجم اوپک سقوط 

کرده بود در سه ماهه نخست ۲۰۲۴ پس از عربستان و امارات سومین تولیدکننده بزرگ اوپک بوده است.

 وزارت نیرو اعلام کرد: در ســال ۱۴۰۲ و در مقایســه با سال 
۱۴۰۱، میــزان برق تحویلی به بخش های مختلف اعم از خانگی، 
عمومی، کشــاورزی، صنعتی، تجاری و سایر مصارف ٥.۲ درصد 

افزایش داشت.
بــه گــزارش از وزارت نیرو، آمار و ارقــام مرتبط با وضعیت و 
میزان برق تحویلی به بخش های مختلف در ســال ۱۴۰۲ نشان 
می دهد، در این سال ۳۳۳ هزار و ۱۷ میلیون کیلووات ساعت برق 
به مشترکان تحویل داده شد که نسبت به سال ۱۴۰۱ معادل ۲.٥ 

درصد افزایش داشت.
درحالی که در سال ۱۴۰۱ میزان ٩۸ هزار و ۲٥٥ میلیون کیلووات ساعت برق در بخش خانگی مصرف شد، میزان مصرف برق 

این بخش در سال ۱۴۰۲ با ٦.۴ درصد افزایش به ۱۰۴ هزار و ٥۸٦ میلیون کیلووات ساعت رسید.
همچنین میزان مصرف برق بخش عمومی نیز در سال ۱۴۰۲ با ۴.۷ درصد افزایش نسبت به سال ۱۴۰۱ به ۲٩ هزار و ۸٦۷ 

میلیون کیلووات ساعت رسید.
بر اساس گزارش شرکت مادرتخصصی توانیر، میزان مصرف برق در بخش کشاورزی از ۴٥ هزار و ۲۰٦ میلیون کیلووات ساعت 

برق در سال ۱۴۰۱ به ۴۷ هزار و ۲۱٦ میلیون کیلووات ساعت رسید که افزایش ۴.۴ درصدی را نشان می دهد.
همچنین میزان برق مصرفی صنایع نیز در ســال گذشــته نسبت به سال ۱۴۰۱ افزایش ۴.٥ درصدی داشت و به صورت کلی 

صنایع ۱۲۰ هزار و ۷٩۲ میلیون کیلووات ساعت برق از کل مصرف کشور را به خود اختصاص دادند.
بخش تجاری نیز در سال ۱۴۰۲ با ۷.۱ درصد بیشترین میزان افزایش مصرف برق را داشت و میزان مصرف برق این بخش 
به ۲٥ هزار و ۸۱۰ میلیون کیلووات ســاعت رسید.مســتند به این گزارش بخش خانگی ۳۱.۴ درصد، بخش عمومی ٩ درصد، 
بخش کشاورزی ۱۴.۲ درصد، بخش صنعتی ۳٦.۳ درصد و سایر مصارف نیز ٩.۲ درصد از میزان برق تحویلی را مصرف کردند.

افزایش ۵ درصدی برق تحویلی برای مصارف مختلف در سال ۱۴۰۲
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سرهنگ باقری فرمانده مرکز بسیج شهید تندگویان وزارت نفت )جنوب( با حضور در شرکت نفت و گاز آغاجاری با مهندس تقی زاده دیدار و گفتگو کرد.
در ابتدای این دیدار مهندس جواد تقی زاده با تبریک عید سعید فطر به تشریح موضوعات مرتبط با تولید و عملیات شرکت پرداخت و عنوان کرد: در دولت سیزدهم با وجود برخی تنگناها ،گشایش ها 

و پیشرفتهای قابل توجهی در حوزه افزایش تولید داشته ایم.
جواد تقی زاده عنوان کرد: نگهداشت وضعیت تولید پایدار ،با تفکر جهادی و تعهد مسولانه مجموعه همکاران صنعت نفت حاصل شده است.

ســرهنگ باقــری فرمانــده مرکــز بســیج شــهید تندگویــان نفت جنــوب در ایــن دیدار بر لــزوم تقویــت و تفکر بســیجی و روحیــه جهــادی در صنعت نفــت تاکید و عنــوان نمــود : امروز 
 کشــور و صنعــت نفــت بــا ســپری نمــودن گردنــه های دشــوار توانســته بــا خوداتکایی و پــرورش نیروهــای متعهــد و توانمند مســیر رشــد و پایــداری را طــی نمایــد و امروز بیــش از هر 

زمان دیگری سنگر اقتصادی صنعت نفت نیازمند تقویت است.

دیدار فرماندهی مرکز بسیج 
شهید تندگویان وزارت نفت 
جنوب با مدیر عامل شرکت 

بهره برداری نفت وگاز آغاجاری

تاکنون ناحیه عمرانی 
اول و قسمتی از ناحیه 

دوم شبکه خدا آفرین با 
احداث یک ایستگاه پمپاژ 

پنج مترمکعبی و انتقال 
آب از کانال مغان تکمیل 

شده و با تامین منابع 
انتظار می رود فازهای 

بعدی هم در زمان مقرر به 
اتمام برسد.

سارا ابراهیم نژاد - تکمیل شبکه آبیاری و زهکشی خدا آفرین در چهار ناحیه عمرانی با سطح زیر کشت ۳۶ هزار و ۷۰۰ هکتار و اشتغالزایی ۱۰ هزار نفر، توسعه 
کشاورزی، جهش تولید و همچنین رونق اقتصادی و صادرات را در مناطق مرزی پارس آباد، بیله سوار و اصلاندوز مغان رقم می زند.

6
ایران زمین  

   راه اندازی نخستین خط اتوبوس های برقی 
کشور در کرج

 نخســتین خط فعالیت اتوبوس های برقی کشور 
روز سه شــنبه با حضور احمد وحیدی وزیر کشور 
و مجتبی عبداللهی اســتاندار البــرز در کرج راه 

اندازی شد. 
مهرداد کیانی شهردار کرج در آیین راه اندازی خط 
اتوبوس های برقی کرج گفت : ۴۰ دستگاه اتوبوس 
برقی با صرف ۱۰ هزار میلیارد ریال برای کلانشهر 
کرج خریــداری و وارد فعالیت ناوگان حمل ونقل 

عمومی این شهر شده است.
وی افزود: خدمات این اتوبوس ها با حمایت دولت 
سیزدهم در کلانشهر کرج برای شهروندان رایگان 

است.
 کیانــی اظهار کــرد: سیســتم شــارژ برقی این

 اتوبوس هــا نیز نصب و راه اندازی شــده و از فردا 
چهارشــنبه اتوبوس های برقی به طور رسمی به 

شهروندان خدمات ارائه می دهند.
شــهردار کرج گفت : راه اندازی ایــن اتوبوس ها 
تحولی شــگرف در حمل ونقل شــهری کلانشهر 
کرج محسوب می شود و امیدواریم بتوانیم رضایت 

شهروندان را جلب کنیم.
وی اظهار کرد: مدیریت شهری کرج در کنار توسعه 
حمل ونقل شهری، ۲ پروژه مهم و بزرگ، آزاد راه 
شهید سلیمانی و قطار شهری را با سرعت در دست 

تکمیل دارد.
کیانی افزود: طی ۲ سال گذشته با حمایت شورای 
اسلامی شهر کرج اقدامات گسترده ای برای روان 
سازی ترافیک وتحول در حمل ونقل شهری کرج 

به عمل آمده است.

 شبکه آبیاری و زهکشی خدا آفرین بزرگترین و مدرن ترین شبکه 
شمالغرب کشور است که آب مورد نیاز آن از طریق سد مخزنی خدا 
آفرین و سد تنظیمی-انحرافی قیزقلعه تامین و با وسعت ۴۳ هزار هکتار 
در محدوده استان های آذربایجان شرقی و اردبیل اجرا می گردد و اغلب 
اراضی آن در حدود ۳۶ هزار و ۷۰۰ هکتار در محدوده استان اردبیل 

در قالب چهار ناحیه عمرانی مختلف قرار دارد.
عملیات اجرایی شبکه آبیاری و زهکشی خدا آفرین از سال ۱۳۸۳ 
شــروع شده که تا ابتدای دولت یازدهم این طرح ۱۷ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشت و از سال ۱۳۹۳ به محض دریافت اعتبارات مربوط به 
طرح های مرزی در کمتر از سه سال این طرح به پیشرفت فیزیکی ۵۸ 
درصدی رســید و هم اکنون با پیشرفت فیزیکی ۸۰ درصد در آستانه 

تکمیل و افتتاح قرار گرفته است.

این شبکه با هدف اســتفاده بهینه و مهار آب های مرزی ، اجرای 
الگوی کشت، تغییر اراضی از دیم به مزارع آبی، جلوگیری از مهاجرت 
عشایر ، افزایش تولید محصولات زراعی و باغی ، بهبود وضعیت اقتصادی 
منطقه ، افزایش میزان اشتغال زایی در منطقه و بهره گیری از شیوه های 

نوین آبیاری در استان اردبیل اجرا می شود.
مشخصات فنی شبکه آبیاری و زهکشی خدا آفرین:شبکه آبیاری 
و زهکشــی خدا آفرین دارای ۴۳ باب ایستگاه پمپاژ، چهار پست برق 
۱۳۲.۲۰ کیلوولــت و یک پســت بــرق ۱۳۲.۲۳۰ کیلوولت مغان و 
همچنین بالغ بر ۳۰۰ کیلومتر خطوط نیرورســانی ۱۳۲ کیلوولت و 
۹۲ کیلومتر کانال اصلی می باشد و تاکنون نواحی عمرانی اول و دوم 
تا ۴۳ کیلومتری کانال اصلی با هدف تامین آب آب اندازی شده است.

طول این شبکه بالغ بر ۱۴۴ کیلومتر است که بخش عظیمی از آن 

  توسعه زنجیره کشاورزی و جهش تولید
 در منطقه مغان

به میزان ۹۲ کیلومتر در خاک استان اردبیل قرار داشته و در حال حاضر با پیشرفت 
فیزیکی ۸۴ درصد در حال اجرا است.

شبکه پایاب سد خدا آفرین به چهار بخش عمرانی تقسیم شده که هرکدام از این 
بخش ها در مناطق مختلف در دســت اجراست. تاکنون ناحیه عمرانی اول و قسمتی 
از ناحیه دوم شبکه خدا آفرین با احداث یک ایستگاه پمپاژ پنج مترمکعبی و انتقال 
آب از کانال مغان تکمیل شــده و با تامین منابع انتظار می رود فازهای بعدی هم در 

زمان مقرر به اتمام برسد.
در سال های اخیر گام های بلندی برای تامین و تکمیل زیرساخت های بخش آب 
و کشاورزی اســتان اردبیل برداشته شده بطوریکه ناحیه عمرانی اول با ۱۳ ایستگاه 
پمپاژ در سطح پنج هزار هکتار به بهره برداری رسیده و ناحیه عمرانی ۲ و بخشی از 
خلیل لو نیز در ســطح هزار و ۲۷ هکتار عملیاتی شــده که سه هزار و ۳۴۹ هکتار به 
صورت کلاسیک ثابت، ۱۰۷ هکتار به صورت سنترپیوت و ۸۱۴ هکتار هم به صورت 

قطره ای آبیاری می شود.
ناحیه عمرانی سه و چهار نیز ۱۰ هزار و ۴۲۹ هکتار را شامل می شود که ۹ هزار و 
۲۲۴ هکتار به صورت کلاسیک ثابت و ۹۰۷ هکتار آن به صورت سنترپیوت و ۲۹۸ 

هکتار آن به صورت اسپری بوم در دست اجرا است.
همچنین ســیفون دره رود به عنوان شاهرگ اصلی شبکه آبیاری و زهکشی خدا 
آفرین با ۷۶ درصد پیشــرفت در حال اجراست. این سیفون با ظرفیت ۶۰ مترمکعب 
بر ثانیه دارای پنج رشته لوله فولادی به قطر ۲۸۰۰میلیمتر و هر رشته به طول بیش 

از ۲ کیلومتر است.

  رعایت الگوی کشت و واگذاری اراضی با تشکیل تعاونی ها در خدا آفرین
یکی از مشکلات اصلی شبکه آبیاری خدا آفرین علاوه بر کمبود اعتبارات، رعایت 
نشدن الگوی کشت در نواحی اول و دوم ، افزایش میزان کشت هندوانه در این ۲ ناحیه، 
واگذاری اراضی خارج از دستورالعمل و توزیع نامناسب آب در بین بهره برداران منطقه 
مغان است که استاندار اردبیل در بازدید از این طرح ، بر رفع فوری مشکلات مربوط 
به نحوه واگذاری ، توزیع عادلانه آب و رعایت الگوی کشت تا تکمیل طرح تاکید کرد.

سیدحامد عاملی با بیان اینکه شبکه های اصلی پایاب خدا آفرین در منطقه مغان تا 
پایان شهریورماه تکمیل شده و به بهره برداری خواهد رسید ، افزود: یکی از مهم ترین 
زیرساخت های موثر در تولید ثروت استان طرح های بخش آب است که در این بخش 

برنامه مفصلی در دست اجراست.
وی اضافه کرد: یکی از طرح های مهم اســتان در حوزه آب مربوط به پایاب خدا 
آفرین اســت که با عزم دولت مردمی آیت الله رئیسی مشکل مالی این طرح از محل 

منابع صندوق توسعه ملی رفع شده و هم اکنون در آستانه تکمیل قرار دارد.
استاندار اردبیل با اشاره به نقش پایاب خدا آفرین در افزایش محصولات کشاورزی 
اســتان اظهار کرد: با تکمیل شبکه آبیاری و زهکشی خدا آفرین طبق برنامه تدوین 

شده ۵۰۰ هزار تن به تولید محصولات کشاورزی استان افزوده خواهد شد.
وی با بیان اینکه با اجرای این طرح ۳۶ هزار و ۷۰۰ هکتار اراضی استان زیر کشت 
آبی خواهد رفت، افزود: یکی از بخش های مهم این طرح که نقش اساســی در تامین 
برق چهار ناحیه عمرانی دارد، احداث پست فوق توزیع مغان است که ظرف یک ماه 

تا ۴۵ روز آینده به بهره برداری کامل می رسد.

  افتتاح شبکه  اصلی پایاب خدا آفرین در شهریورماه سال جاری
استاندار اردبیل مهم ترین بخش طرح را تکمیل شبکه های اصلی پایاب عنوان کرد 
و افزود: برای تکمیل نواقص شــبکه های اصلی این چهار ناحیه ۱۸ قرارداد به ارزش 
سه هزار میلیارد ریال منعقد شده که پیش بینی می شود تا پایان شهریورماه امسال 

شبکه های اصلی این پایاب به طور کامل به بهره برداری برسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1403/01/29
شماره : 1618

   وزیر بهداشت از بیمارستان ۴۰۰ تختخوابی اسلامشهر بازدید کرد
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی روز سه شــنبه به صورت سرزده از 
بیمارستان ۴۰۰ تختخوابی اسلامشهر بازدید کرد و درجریان مسائل این مرکز 

درمانی قرار گرفت.
دکتر بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با همراهی مهدی 
شریفیان نماینده مجلس شورای اســلامی، حسین حبیبی فرماندار شهرستان 
و رئیس دانشگاه علوم پزشــکی تهران از روند احداث و تکمیل بیمارستان ۴۰۰ 

تختخوابی اسلامشهر بازدید کرد.
به گفته فرماندار اسلامشهر، ساخت بیمارستان ۴۰۰ تختخوابی اسلامشهر که 
پس از ۱۳ سال تنها ۲۳ درصد پیشــرفت فیزیکی داشت با حمایت های دولت 
مردمی از این پروژه و تخصیص ۶ هزار میلیارد ریال اعتبار در ۲ سال اخیر به ۹۰ 

درصد رسیده و به زودی راه اندازی خواهد شد.
حسین حبیبی پیشتر گفته بود که در سفر رئیس جمهور به شهرستان اسلامشهر 
سه هزار و ۵۰۰ میلیاردریال برای تکمیل طرح و ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال جهت 

تجهیز بیمارستان اختصاص یافته است.
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باشــگاه پورتو با قرار دادن نام ســتاره تیم ملی ایران در لیســت سیاهش ضربه بزرگی به این بازیکن زد.قیمت مهدی طارمی، ستاره تیم ملی ایران در جدیدترین ارزشگذاری سایت ترانسفر 
مارکت »2 میلیون یورو« کاهش یافت.مهدی طارمی پیش از این با ارزش 12 میلیون یورویی گران ترین فوتبالیست ایران به شمار می رفت. یعنی بیش از 140 میلیارد تومان ارزش ستاره ایرانی 
کاهش یافته است.به نقل از فارس پورتو بعد از تصمیم طارمی در زمستان مبنی بر سفر به ایتالیا برای حضور در تست های پزشکی این بازیکن ایرانی را در لیست سیاه تیمش قرار داد.طارمی 
در 3 ماه گذشته بیش از 90 درصد بازی ها از لیست خارج شد یا نیمکت نشین بود تا از مهره کلیدی اژدها به یک بازیکن خارج از ترکیب تبدیل شود.هرچند طارمی با مخالفت مدیریت باشگاه 
پورتو و فشار هواداران سفر خود را در زمستان به ایتالیا لغو کرد ولی انتقال ستاره ایرانی در تابستان به صورت رایگان به نراتزوری تقریبا قطعی است.طارمی هفته گذشته بعد از 4 ماه گل نزدن 
در لیگ پرتغال به دلیل خروج از ترکیب دوباره گلزنی کرد که در زیر می توانید تماشا کنید.سایت ترانسفر مارکت گزارش می دهد که طارمی به دلیل »نیمکت نشینی های مدام و خروج از 

ترکیب پورتو« با افت 2 میلیون یورویی مواجه شده است.

ضربه 140 میلیاردی پورتو 
به طارمی قبل از انتقال به 
اینتر!

 یــک تیم لیگ برتری در آســتانه ی 
محرومیت

باشگاه مس رفسنجان با دو پرونده حقوقی تازه 
در فدراسیون جهانی مواجه شده است.

 باشــگاه مس رفســنجان که ایــن فصل با 
مشــکلات مالی عجیب و غریبی مواجه شده و 
بدهی های زیادی روبه رو است، در نیم فصل به 
سختی موفق شد پنجره نقل و انتقالاتی خود را 
باز کنــد. حالا همان دو بازیکنی که پنجره نقل 
و انتقالاتی مس را بســته بودند، دوباره علیه این 

باشگاه در فیفا طرح شکایت کرده اند.
جفرســون باهیا و لوســیانو پریرا دو بازیکن 
برزیلی کنونی فولاد و ســابق مس رفسنجان در 
نیم فصل اول بابت مطالبات فصل گذشته خود 
از نارنجی پوشان به فیفا شکایت کردند و موفق به 
بستن پنجره نقل و انتقالات این تیم شدند و حالا 

بار دیگر اقدام خود را تکرار کرده اند!
مدیــران مس در نیم فصل بــرای باز کردن 
پنجره نقل و انتقالاتی خود با جفرسون و شیمبا 
بابــت اصل مطالبات پارســال توافق کردند و با 
پرداخت پول توانســتند پنجره خود را باز کنند، 
امــا این دو بازیکن برزیلی همچنان مطالباتی از 
مس رفسنجان دارند و به همین خاطر بار دیگر 

به فیفا شکایت کرده اند.
در این خصوص پریــرا بابت مطالباتی که از 
قرارداد امســال خود در نیــم فصل اول از مس 
رفســنجان دارند، به فدراسیون جهانی شکایت 
جدیدی را برده اســت. همچنین جفرسون هم 
بابت آپشــن های قرارداد فصل گذشــته خود از 
مس رفسنجان به فیفا شکایت جدید کرده است.

به نظر می رســد ثبت این دو شکایت تازه از 
مس رفسنجان در فیفا بار دیگر این باشگاه را به 
دردسر خواهد انداخت. شکایت هایی که احتمالا 
به زودی حکم نهایی آنها صادر و منجر به بسته 
شدن پنجره نقل و انتقالاتی مس در ابتدای فصل 

آینده خواهد شد.

 تفاضل یا رو در رو؛ قانون حل نشــده 
فوتبال ایران

رئیس ســازمان لیگ بار دیگر اعلام کرد که 
تفاضــل گل معیار رتبه بندی تیم ها در جدول 

است.
 لیگ برتر ایران تا پایان هفته بیســت و سوم 
شرایط بســیار حساسی را دارد و استقلال فقط 
با یک امتیاز بیشــتر نســبت به پرسپولیس در 
صــدر جدول قرار دارد، این فاصله بدون شــک 
هیچ حاشــیه امنی برای استقلال نیست و شاید 
در هفته های باقی مانده دست خوش تغییراتی 
شود، اما یک احتمال وجود دارد که هر چند بالا 
نیســت اما نمی شود آن را نادیده گرفت. ابهامی 
که همیشه در فوتبال ایران وجود داشته و هیچ 
قانون مشخصی نداشته این است که وقتی در روز 
پایانی تیم ها در صدر جدول هم امتیاز شوند کدام 

یک قهرمان خواهند شد؟
در گذشــته ملاک تعیین قهرمــان تفاضل 
در  و  بــود  فصــل  طــول  در  آنهــا  زده  گل 
 تاریــخ لیــگ برتر تنهــا 2 بار دو تیــم بالای 
جدول هم امتیاز شدند و کار به تفاضل شماری 
کشیده شد، در لیگ هشتم استقلال و ذوب آهن 
در امتیاز 66 مساوی شدند اما استقلال با تفاضل 
گل بســیار بیشتر قهرمان شد. در لیگ پانزدهم 
هم استقلال خوزستان و پرسپولیس در امتیاز 57 
مساوی شدند اما استقلال خوزستان با 3 تفاضل 

گل بیشتر قهرمان شد.
با وجــود اینکه شــاید احتمال هــم امتیاز 
شدن اســتقلال و پرســپولیس در پایان فصل 
بســیار کم باشــد اما بــه هر حال نمی شــود 
آن را نادیــده گرفــت، مشــکل اصلــی ایــن 
 اســت که در ســال های اخیر بارهــا در اواخر 
فصل در مورد تغییر این قانون و تعیین قهرمان 
به صــورت نتایج بازی هــای رو در رو صحبت 

شده است.

ستاره های پرسپولیس در تیررس رفقا

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      لیگ برتر به حساس ترین روزهای خود رسیده و در فاصله 7 هفته مانده به پایان رقابت ها، کورس قهرمانی میان دو باشگاه 
بزرگ پایتخت در صدر جدول به اوج رسیده. در حال حاضر استقلال با 50 امتیاز در صدر جدول ایستاده و هرم نفس های پرسپولیس را پشت گردن 

خود با 49 امتیاز حس می کند.در این روزهای داغ و تب دار مهم ترین اولویت تیم ها تمرکز روی مسابقات برای رسیدن به هدف و قهرمانی است، فعالیت برخی از 
تیم ها در فصل نقل و انتقالات آغاز شده و از حالا تحرکات ابتدایی خود را برای فصل آینده و بازار مکاره تابستان آغاز کرده اند. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1403/01/29
شماره : 1618

اتفاقی که سبب نگرانی برخی دیگر از تیم ها بویژه تیم های حاضر در کورس بالای جدول 
شده که در حال حاضر تنها روی فصل جاری و موفقیت تمرکز کرده اند.

همین نگرانی سبب شد تا هیأت مدیره باشگاه پرسپولیس در نشست اخیر خود روی این 
موضوع فوکوس کرده و در این باره بحث کنند؛ آنچه مهم ترین خروجی نشست هیأت مدیره 

پرسپولیس در روز یکشنبه بود. 
در این جلسه رضا درویش مدیرعامل پرسپولیس گزارشی در ارتباط با وضعیت قراردادی 
بازیکنان و نفراتی که در پایان فصل جاری، بازیکن آزاد خواهند شد، ارائه کرد. هیأت مدیره 
گفت و گوی مفصلی در ارتباط با تمدید قرارداد این دســت از بازیکنان داشــت و در نهایت 
اختیارات خود را برای این امر در چهارچوب برنامه های مالی باشگاه به مدیرعامل تفویض کرد.

بعد از این جلسه و تأکید هیأت مدیره به آغاز فعالیت باشگاه برای نقل و انتقالات و مذاکرات 
برای تمدید قرارداد، رضا درویش بلافاصله با اوسمار ویرا سرمربی تیم نشستی داشت و اگرچه 
ســایت باشــگاه اعلام کرد که محور آن روی بازی های پیش رو و وضعیت بازیکنان بوده اما 

قطعاً در این جلسه درویش صحبت هایی را با سرمربی پرسپولیس برای فصل آینده داشته.
 بی تردید نخستین اولویت باشگاه پرسپولیس و شخص درویش تمدید قرارداد با ستاره های 
فعلی تیم است. ستاره هایی که جملگی در میان تیم های لیگ برتر هواخواهان بسیاری دارند. 
با پایان فصل قرارداد 11 بازیکن پرسپولیس به اتمام خواهد رسید و تمدید قرارداد با این 
بازیکنان به خواســته و دغدغه اصلی هواداران از مدیریت باشــگاه تبدیل شده و از همین رو 

باشگاه در تلاش است تا بعد از مذاکره با بازیکنان خود قرارداد آنها را تمدید کند.
از سوی دیگر آنچه بر نگرانی سرخ ها افزوده، تحرکات مشکوک برخی ها و تماس با برخی 
از بازیکنان پرســپولیس است. تماس هایی که می کوشد ستاره های سرخ را هوایی کند و در 
حساس ترین مقطع فصل تمرکز آنها را بر هم بزند. جالب اینکه در این میان برخی از بازیکنان بدل 
به واسطه شده اند و با دستور مدیران باشگاه به عنوان مدیر برنامه های باشگاه متبوع باب مذاکره 
را با ستاره های پرسپولیس و به عبارتی رفقای خود آغاز کرده اند تا آنها را به تیم خود ببرند!

خبرهای رسیده از منابع موثق حاکی از آن است که دو نفر از بازیکنان این تیم ها که عضو 
تیم ملی ایران نیز هستند، در اقدام عجیبی با هماهنگی صورت گرفته با مدیریت باشگاه خود 
در تلاش اند تا برخی از ســتاره های تیم پرســپولیس را به تیم مدنظر خود ببرند و در همین 
راســتا مذاکراتی را با بازیکنان مدنظر خود داشــته اند. همین موضوع سبب شده تا موضوع 
تمدید قرارداد برخی از بازیکنان پرســپولیس از ســوی باشگاه با مشکل جدی روبه رو شود. 
شــاید مهم ترین دلیل جلسه هیأت مدیره و تفویض اختیار به مدیرعامل برای آغاز مذاکرات 
با بازیکنان برای تمدید قرارداد در مقطع حســاس کنونی ریشــه در این اتفاق عجیب داشته 
باشد. اگرچه به نظر می رسد با ورود رفقا به این بازار و پیشنهادات اغواکننده آنها درویش کار 
سختی را برای حفظ ستاره های کلیدی خود در پیش خواهد داشت. به نظر می رسد اولویت 
مدیرعامل پرســپولیس در حال حاضر حفظ مهره های کلیدی تیمش باشــد و او با توجه به 
شرایط سرخ ها در پایان فصل و تعیین تکلیف وضعیت سرمربی برزیلی برای جذب ستاره های 

جدید با نظر سرمربی وارد بازار شود.

هدفم بازی در اروپا است

سردار به تمرینات رم بازگشت آزمون در کمپ تریگوریا

در فوتبال جهان عرف بر این اســت که وقتی قرارداد یک بازیکن به شــش ماه 
پایانی خود می رســد، او می تواند با باشگاه جدید مذاکره کند. اگر هم باشگاه کنونی 
علاقه مند به ادامه همکاری با بازیکن باشد، 
این مسأله را با او یا مدیر برنامه هایش در 
میان می گذارد تا شاید طرفین به توافقی 
رسمی دست یابند. این اتفاق برای مهدی 
طارمی رخ داد. ستاره ایرانی پورتو وقتی به 
شش ماه پایانی قرارداد خود رسید، مذاکره 
با اینترمیلان را رسمی کرد و با صدرنشین 
سری آ به توافق رسمی رسید تا فصل بعد 
را در شهر میلان و با پیراهن نراتزوری 

سپری کند.
این اتفاق شــامل دیگر بازیکن 
باتجربه تیم ملی ایران نیز می شود. 
علیرضا جهانبخش که حالا و در 

غیاب احسان حاجی صفی و کریم انصاری فرد کاپیتان اول تیم ملی محسوب می شود، 
آخرین ماه های قرارداد با فاینورد روتردام را پشــت ســر می گذارد. علیرضا که بعد از 
جدایی از برایتون و لیگ برتر انگلیس، در بازگشت به هلند قرارداد سه ساله ای با فاینورد 
امضا کرد، در پایان فصل بازیکن آزاد می شــود و می تواند تیم بعدی خود را انتخاب 
 کند. او مثل طارمی همین حالا هم می تواند مذاکرات رسمی را آغاز کند و با باشگاه

 مورد نظرش به توافق برسد.
با اینکه فاینورد یکی دو هفته قبل اعلام کرد که شاید قرارداد جهانبخش را تمدید 
نکند اما این ستاره ایرانی همه چیز را به ماه های بعد و پایان فصل موکول کرده است. 
او در این باره به می گوید: »هنوز هفت هفته تا پایان فصل باقی مانده و تمام تمرکز 
من روی حضوری موفق در ترکیب فاینورد است. ما یک بازی عقب افتاده داریم و اگر 
به پیروزی برســیم، فاصله خود را با پی اس وی آیندهوون به 7 امتیاز می رسانیم. با 
توجه به تعداد بازی های باقی مانده هنوز هم شانس قهرمانی داریم و تلاش می کنیم 
برای دومین فصل متوالی به این عنوان برســیم. بنابراین تمرکز من و سایر بازیکنان 

فاینورد روی این موضوع است و به چیزی جز این مسأله فکر نمی کنیم.«
کاپیتــان تیم ملی محبوبیت بالایی میان هواداران فاینــورد دارد و پایان قرارداد 

او آنها را بشــدت نگران کرده است. آیا جهانبخش با فاینورد مذاکره ای برای تمدید 
قرارداد انجام داده؟ او در پاســخ می گوید: »تمام کارهای قراردادی من برعهده مدیر 
برنامه هایم اســت. او بهتر از من می داند موضع فاینورد درباره ادامه همکاری با من 
چیست. فکر می کنم باید تا پایان فصل صبر کنیم و بعد پیرامون چنین مسائلی حرف 
بزنیم. الان موضوعی غیر از موفقیت با پیراهن فاینورد فکر مرا مشغول نکرده. از طرفی 
 بــه عنوان یک بازیکن حرفه ای باید تا روز آخر بهترین بازی را در ترکیب فاینورد به 
نمایــش بگذارم و بازیکن مؤثری باشــم. این وظیفه من به عنوان یک فوتبالیســت 

حرفه ای است.«
در هفته های اخیر بحث هایی پیرامون بازگشت جهانبخش به لیگ ایران و مذاکره 
با باشگاه هایی نظیر تراکتور و استقلال مطرح شده. موضوعی که کاپیتان تیم ملی آن 
را تکذیــب می کند: »با تمام احترام به تیم های ایرانی باید بگویم هیچ مذاکره ای در 
ایــن مورد صورت نگرفته و من از آن خبری ندارم. هدف من ادامه حضور در فوتبال 
اروپا اســت. در پایان فصل هم این هدف را دنبــال می کنم. ابتدا با فاینورد صحبت 
می کنــم و بعد تصمیم نهایی را می گیرم. همان طور کــه گفتم، فعلًا تمرکزم روی 

موفقیت با فاینورد است.«

در فیفــادی فروردین ماه بود که تیم ملی در ورزشــگاه آزادی به مصاف 
ترکمنستان رفت. دیداری از مرحله مقدماتی جام جهانی که نخستین بازی 

ایران بعد از جام ملت های آسیا محسوب می شد.
 ســردار آزمون بعد از درخشش در جام ملت های آسیا، طبق انتظار یکی 
از بازیکنــان ثابت تیم ملی بود. آزمــون در همان نیمه اول یک گل به ثمر 
رساند تا نشان بدهد همچنان در اوج قرار دارد و می تواند بازیکن مهمی برای 

تیم ملی باشد.
اواخر نیمه اول اما اتفاق تلخی برای آزمون رخ داد. سردار در یک صحنه 
دچار مصدومیت شد و از کادرفنی خواست تا او را تعویض کنند. اتفاقی که 

نگرانی امیرقلعه نویی و همکارانش را به دنبال داشت. 
از چهره آزمون مشخص بود که مصدومیتی تلخ و طولانی سراغش آمده 
و او حداقل تا چند ماه قادر نیست برای رم و تیم ملی به میدان برود. حتی 

آزمون در نخستین مصاحبه خود اعلام کرد که دچار پارگی همسترینگ شده 
و نمی تواند تا چند ماه در زمین حاضر شود.

 بعد از چند روز اما خبر خوشــحال کننده ای منتشر شد. اینکه آزمون با 
کشیدگی همسترینگ مواجه شده و فقط چند هفته دور از بازی های رسمی 
خواهد بود. این خبر امیدوارکننده بعد از بررسی پزشکان رم روی پای آزمون 
منتشــر شد و سردار هم بلافاصله درمان خود را آغاز کرد تا زودتر بتواند به 

ترکیب باشگاه ایتالیایی برگردد.
 ســردار مراحل درمان خود را پشــت سر گذاشــته و پزشکان رم هم از 
بهبودی او اطمینان پیدا کرده اند.از ایتالیا خبر می رسد آزمون امروز نخستین 
تمریــن خود را انجــام می دهد تا رفته رفته بتواند جایگاه خود را در ترکیب 

رم به دست بیاورد. 
این خبر خوبی برای امیر قلعه نویی و دنیله ده روسی است. مربی جوان رم 

که حساب ویژه ای روی سردار باز کرده بود، حالا می تواند دوباره 
از او در کنار روملو لوکاکو و تام آبراهام که او هم به تازگی از بند 

آسیب دیدگی رها شده، استفاده کند. آزمون که قبل از مصدومیت 
به مهره مهمی برای رم تبدیل شده و گل های حساسی هم به ثمر 
رســانده بود، انگیزه بسیاری برای بازگشت به زمین مسابقه دارد.

آزمون در این مدت ســعی کرد تمام تمرکز خود را روی درمان 
مصدومیت خود بگذارد تا به بهترین شکل وارد تمرینات رم شود. 
اتفاقی که حالا رخ داده و سردار را از امروز در کمپ تریگوریا خواهیم 
دید. گفته می شود سردار ابتدا تمرینات انفرادی را دنبال می کند 

و بعد به جمع سایر بازیکنان اضافه می شود.
 احتمــالاً او از هفته بعد به شــرایط بازی 
می رسد و می تواند در فهرست رم قرار بگیرد.
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پژوهشگران »کالج دانشگاهی لندن« در یک 
آزمایش جدید نشان داده اند که دانه های کوچک 
کربن می توانند به بازیابی میکروبیوم سالم روده و 

کاهش پیشروی بیماری کبد کمک کنند.
 شاید به زودی فقط با کمک چند دانه کوچک 

بتوانیم به جنگ بیماری ها برویم.
به نقل از مدیکال اکســپرس، دانه های کربن 
ابداع شده توســط پژوهشگران »کالج دانشگاهی 
لنــدن«)UCL(، باکتری های بــد و التهاب را در 
حیوانات آزمایشــگاهی مبتلا به سیروز کبدی و 

سایر بیماری های جدی کاهش داده اند.
این پژوهش نشــان داد کــه دانه های کربن 
مجوزدار شرکت »یاکریت«)Yaqrit( زیرمجموعه 
کالج دانشــگاهی لندن، در بازگرداندن سلامتی 
روده مؤثر هســتند و تأثیر مثبتی را بر عملکرد 
کبد، کلیه و مغز موش ها دارند. همچنین، مشخص 
شــد که دانه های کربن برای اســتفاده در انسان 

ایمن هستند.
گام بعدی، بررســی این پرسش است که آیا 
می توان همان فواید را در انسان ها نیز محقق کرد. 
اگر نتیجه مثبت باشد، راه برای استفاده کردن از 
آنها در درمان بیماری های ناشــی از ضعف روده 

هموار می شود.
تخمین زده می شود که در سراسر جهان حدود 
۱۰۰ میلیون نفر با ســیروز کبدی و ۱۰ میلیون 
نفر با سیروز و یک عارضه دیگر زندگی می کنند.

 )Rajiv Jalan(»پروفســور »راجیــو جــالان
پژوهشــگر ارشــد این پروژه گفت: بررسی تاثیر 
میکروبیــوم روده بر ســلامتی تازه آغاز شــده 
اســت. وقتی تعادل میکروبیوم به هم می خورد، 
باکتری هــای بــد می تواننــد تکثیر شــوند و با 
باکتری های خوب که روده را سالم نگه می دارند، 

رقابت کنند.
جــالان ادامــه داد: یکــی از راه هــای مورد 
استفاده باکتری های بد، دفع کردن اندوتوکسین، 
متابولیت های ســمی و سیتوکین هایی است که 
محیط روده را تغییر می دهند تا آن را برای خود 
مطلوب تــر و برای باکتری هــای خوب نامطلوب 
کنند. این مواد به ویژه اندوتوکســین می توانند 
به بروز التهاب روده و افزایش نشتی دیواره روده 
منجر شوند و در نتیجه، به سایر اندام ها مانند کبد، 

کلیه ها و مغز آسیب وارد کنند.
وی افــزود: هنگام بروز ســیروز کــه با ایجاد 
زخم در کبد مشــخص می شــود، التهاب ناشی 
از اندوتوکســین ها می توانــد آســیب کبدی را 
تشدید کند. بخشــی از درمان استاندارد سیروز، 
آنتی بیوتیک هایی هســتند که بــا هدف کنترل 
باکتری های بد به کار می روند اما این کار با خطر 
مقاومت آنتی بیوتیکی همراه است و فقط در مراحل 

پایانی بیماری استفاده می شود.
دانشمندان دانشگاه کالج دانشگاهی لندن برای 
غلبه بر این مشــکل، با شرکت یاکریت همکاری 
کردنــد و دانه های کربن کوچکی ســاختند که 
ســاختار فیزیکی میکروســکوپی خاصی دارند. 
ساختار آنها برای جذب کردن مولکول های بزرگ 

و کوچک روده طراحی شده است.
دانشمندان در این پژوهش، اثربخشی دانه های 
کربــن را که با نــام »CARBALIVE« شــناخته 
می شوند، برای بازگرداندن سلامتی روده آزمایش 
کردند و به ارزیابی تأثیر آن بر عملکرد کبد، کلیه 

و مغز موش ها پرداختند.
آنها دریافتند که وقتی این دانه ها به مدت چند 
هفته هر روز مصرف می شــوند، در جلوگیری از 
پیشروی زخم و آسیب کبدی در موش های مبتلا 
به سیروز و کاهش مرگ ومیر در موش های مبتلا 

به نارسایی مزمن کبد موثر هستند.
این دانه ها روی ۲۸ بیمار مبتلا به سیروز نیز 
آزمایش شدند و عوارض جانبی ناچیز و بی خطری 

را نشان دادند. 
اگــر همان فواید مشاهده شــده در مدل های 
حیوانی روی انسان نیز دیده شوند، دانه ها می توانند 
روش جدید و مهمی برای کمک کردن به مقابله 

با بیماری کبد باشند.
»میکال کوالسکی«معاون و سرپرست محصول 
CARBALIVE در یاکریت گفت: این دانه های کربنی 
جدید و مهندسی شده که بلعیده می شوند و بدون 
تغییر از بدن عبور می کنند، کوچک تر از یک دانه 
نمک هستند. آنها با جذب اندوتوکسین ها و سایر 
متابولیت های تولیدشده توسط باکتری های بد در 
روده کار می کنند، محیط بهتری را برای رشــد 
باکتری های خوب به وجود می آورند و به بازیابی 
ســلامتی میکروبیوم کمک می کنند. این باعث 
می شود که سموم به سایر نواحی بدن نفوذ نکنند 

و به بروز آسیب منجر نشوند.
وی افــزود: نتایج مشاهده شــده در مدل های 
حیوانــی، با کاهــش نفوذپذیری روده، آســیب 
 کبدی و بــروز اختلال در عملکــرد مغز و کلیه 

همراه بودند.

دلار  65.600

یورو 70.200

پوند  82.500

درهم  18.350

لیر  2.100

سکه  تمام  44.200.000

سکه نیم  26.100.000

سکه ربع  16.300.000

سکه یک گرمی  7.100.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

تحلیلگران غربی به رویترز گفتند پاسخ ایران به حمله 
رژیم صهیونیستی، بعید است باعث شود دولت بایدن اقدام 
چشمگیری علیه صادرات نفت ایران، انجام دهد زیرا نگران 

افزایش قیمت نفت و عصبانیت چین است.
 اندکی پس از عملیات ایران که در پاسخ به حمله رژیم 
صهیونیستی به ساختمان کنسولی ایران در دمشق در اول 
آوریل انجام شد، سران جمهوریخواه مجلس نمایندگان 
آمریکا، جو بایدن، رئیس جمهور دموکرات این کشور را 
متهم کردند در اعمال تدابیر فعلی، کوتاهی کرده است و 
هفته جاری، یک سلســله لوایح را برای تشدید تحریم ها 
علیه ایــران، معرفی خواهند کرد.بــا این حال، چندین 
تحلیلگر منطقــه ای به رویترز گفتند: تردید دارند دولت 
بایدن، اقدام قابل توجهی برای تشدید تحریم های فعلی 
آمریکا علیه صادرات نفت ایران انجام دهد.اسکات مادل، 
مامور سابق سیا و مدیرعامل فعلی گروه »راپیدان انرژی« 
در ایــن باره گفت: حتی اگر این لوایح تصویب شــوند، 
دشوار بتوان دید که دولت بایدن، بیش از حد وارد عمل 
 شــود یا تحریم های موجود یا تحریم های جدید را برای 
کاهش یا محدود کردن صادرات نفت ایران به هر طریق 

معنی داری، اعمال کند.
با وجود تحریم های آمریکا، گــروه »راپیدان انرژی« 
تخمین می زند صادرات نفت ایران بدون در نظر گرفتن 
میعانات که یک نفت بســیار سبک است، به ۱.۶ تا ۱.۸ 
میلیون بشکه در روز رسیده است. به گفته مادل، این رقم 
نزدیک به دو میلیون بشکه در روز صادراتی است که ایران 
قبل از تحریم ها، داشت.تاثیر احتمالی هرگونه اقدامی روی 
قیمت بنزین، یکی از دلایلی است که بایدن ممکن است 
اقدام شــدیدی برای محدود کردن صادرات نفت ایران، 
انجام ندهد.کیمبرلی دونوان، کارشناس تحریم ها و مبارزه 
با پولشویی در شورای آتلانتیک، گفت: تحریم های مرتبط 
با نفت در دو ســال گذشــته، به شدت اجرا نشده است. 
من انتظــار ندارم که دولت بایدن در واکنش به حملات 
موشکی و پهپادی ایران علیه اسرائیل، قوانین اجرایی را 
تشدید کند و دلیل عمده آن هم، نگرانی نسبت به افزایش 
قیمت نفت اســت. قیمت نفت و در نهایت قیمت بنزین 
در پمــپ بنزین ها، به موضوع مهمی در ســال انتخابات 

تبدیل شده است.

تیگو 7 پرو پلاگین هیبرید؛ 
پادشاه سبز شهر و جنگل

خودروهای پلاگین هیبرید به عنوان فناوری مهم در حوزه 
خودروهای انرژی نو که به طور روز افزون در کشورهای توسعه 
یافته رشد یافته اند، از مزایای بسیاری مانند رانندگی برقی – 
بنزینی، برد بسیار طولانی، مصرف سوخت و صرفه جویی در 
مصرف انرژی برخوردارند. یکی از خودروهای پیشتاز تیگو ۷ 
پرو پلاگین هیبرید است که به پیشرفته ترین و قدرتمندترین 
سیستم انتقال سه دنده DHT و سیستم مدیریت باتری مجهز 

شده است.

تیگو ۷ پرو پلاگین هیبرید در مقایسه با یک خودرو بنزینی 
و معمول که همه ما حداقل یک بار و یا چندین ســال با آن 
رانندگی کرده ایم، نیروی محرکه قوی و سبز و تجربه سفر بهتری 
را برای کاربران خود در سناریوهای مختلف با مصرف سوخت 
و رانندگی بهتر ارائه می کند. این خودرو پلاگین هیبرید همان 
چیزی است که شما را برای ورود به دنیای انرژی های نو ترغیب 
می کند و می تواند کیفیت و کارایی را در کنار صرفه جویی به 

شما عرضه می کند.
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تشدید تحریم های نفتی 
آمریکا به دلیل پاسخ 

ایران بعید است

 درمان بیماری کبد با چند
 دانه  کوچک!

عاطفه دهقان   | شاسی بلند غول پیکر الکتریکی 
دانگ فنگ با ۱۰۷۳ اسب بخار قدرت و قیمت 
۱۶۰ هزار دلار ابتدا در ســوئیس و سپس در دیگر بازارهای 

اروپایی عرضه می شود.
دانگ فنگ که ســابقه حضور محدود در بازار اروپا را دارد، 
به زودی شاســی بلند عظیم M-Hero 1 را در این قاره عرضه 

خواهد کرد.
 عرضــه ایــن خودرو طی مــاه جاری در ســوئیس آغاز 
خواهد شــد و ســپس مدت کوتاهی بعد راهی آلمان و دیگر 
بازارهای اروپایی خواهد شد. این در حالی است که برندهای 
چینی هونگچی و ژپنگ هم به تازگی شاســی بلندهای خود 
را در اروپــا عرضه کرده انــد و به نظر می رســد دانگ فنگ 
 قصــد دارد با M-Hero 1 جایگاهی در این بازار شــلوغ برای

 خود دست وپا کند.
هرچنــد طراحی بیرونــی این غول چینی شــبیه ادغام 
نامشــروعی بین هامر EV و تویوتا FJ کروز به نظر می رســد 
اما M-Hero 1 با ایــن ظاهر نظامی مانند و البته پرفورمنس 

چشمگیر، به دنبال جلب نظر اروپایی ها است.
 پانل های بدنه زاویه دار و خطوط تیز و شــارپ این ساخته  
دانگ فنــگ ما را به یاد فیلم های جنگی هالیوودی می اندازد. 
این ظاهر عجیب با معماری هوشــمند آفرود همراه است که 
سیستم فرمان گیری چرخ های عقب و امکان حرکت تا عمق 
۹۰ ســانتی متری آب را فراهم می کند. M-Hero 1 همچنین 
با ۳۳.۵ سانتی متر فاصله از زمین، زاویه حمله ۳۶.۸ درجه و 

زاویه فرار ۳۷.۵ درجه را ارائه می کند.
این شاســی بلند چینی به چهار موتــور الکتریکی مجهز 

اســت که مجموعاً ۱۰۷۳ اســب بخار قدرت و ۱۴۰۰ نیوتن 
 1 M-Hero ،متر گشــتاور تولید می کنند. به لطــف این نیرو
 می تواند ظرف تنها ۴.۲ ثانیه از صفر به ســرعت صد کیلومتر 

بر ساعت برسد. 
هرچند این شتاب برای غلبه بر هامر EV که همین کار را در 
۳ ثانیه انجام می دهد کافی نیست اما هیولای الکتریکی جنرال 
موتورز اصلًا در اروپا عرضه نمی شود که بخواهد تهدیدی برای 

شاسی بلند دانگ فنگ باشد.
 موتورهای الکتریکی M-Hero 1 توسط یک پکیج باطری 
۱۴۲.۷ کیلووات ساعتی تغذیه می شوند که با هر بار شارژ امکان 

پیمودن تا ۴۵۰ کیلومتر را فراهم می کند.
 ۴۷ دقیقه هم طول می کشد تا این باطری ها از ۳۰ تا ۸۰ 

درصد شارژ شوند.
دانگ فنگ همچنین یک نسخه سه موتوره از این خودرو را 
هم ارائه می کند که به یک پیشرانه ۱.۵ لیتری چهار سیلندر 
توربوشارژ بنزینی به عنوان ژنراتور برای شارژ باطری ها مجهز 
است. این نســخه هرچند با ۸۰۵ اسب بخار قدرت از نسخه 
الکتریکی ضعیف تر اســت اما به لطف باطری ۶۵.۸ کیلووات 
ساعتی و ژنراتور بنزینی می تواند با شارژ کامل و باک پر بنزین 

تا ۷۵۰ کیلومتر را طی کند. 
فعلًا اما مشــخص نیســت که این نســخه ژنراتوری هم 
در اروپا عرضه خواهد شــد یا نــه. دانگ فنگ M-Hero 1 اما 
هرگــز خودروی ارزانی نیســت و قیمت آن در ســوئیس از 
۱۴۵,۷۰۰ فرانک معادل ۱۶۰ هزار دلار آغاز می شــود. این 
 شرکت قصد دارد از تابستان امسال عرضه شاسی بلند خود را

 در آلمان هم آغاز کند.

رقیب1000اسببخارهامرواردبازاراروپامیشود

عربستانبرایتوسعه
اقتصـاددیجـیتال
سرمایهگذاریمیکند

در هشتاد و چهارمین گزارش از سلسله گزارش های »پایش 
تحولات تجارت جهانی« مجموعه ای از تحولات اخیر در دولایه 
جهانــی و منطقه ای محیط ژئواکونومیک ایران ارائه شــده و 
خلاصه ای از آخرین گزارش ها و انتشارات بین المللی در قالب 

بخش پژوهش ها و کتاب های تازه، ارائه شده است.
همزمان با اعمال محدودیت بر چین برای خرید نفت خام 
از ذخایر اضطراری آمریکا، زبانه های آتش جنگ تجاری میان 
آمریکا و چین به دریا رسیده و آمریکا ناگزیر از تصمیم گیری در 
مورد سیاست های مقابله با تسلط چین بر لجستیک دریایی و 
وضع عوارض بر کشتی های ساخت این کشور است. اقداماتی 
که می تواند به چالش هــای پیش روی اقتصاد چین، که در 
سال گذشته پایین ترین نرخ رشد خود را از سال ۱۹۹۰ تجربه 
کرده، دامن زده و دستیابی به اهداف جسورانه این کشور برای 
سال ۲۰۲۴ را که شامل دستیابی به رشد ۵ درصد و افزایش 

سرمایه گذاری خارجی است، تحت تأثیر قرار دهد.
به همین ترتیب فشارهای جهانی در جهت تضعیف روسیه 
نیز در حال افزایش اســت. تصویب قانون جرم انگاری نقض 
تحریم های اعمال شــده بر علیه روسیه توسط پارلمان اروپا، 
پیش برد طرح اختصاص عواید ناشی از دارایی های بلوکه شده 

روسیه به اوکراین در اتحادیه اروپا، منوط ساختن تداوم انتقال 
گاز روســیه از اوکراین به درخواست اتحادیه اروپا و تشدید 
تحریم های ژاپن علیه این کشور، از جمله این فشارها است.

در سطح منطقه چه خبر است؟ بزرگ ترین سرمایه گذاری 
در سطح منطقه، توسط عربستان و در راستای توسعه اقتصاد 
دیجیتال و تبدیل شدن به قطب فناوری انجام شده است. این 
در حالی است که عربستان در سال گذشته، افتخار دستیابی 
به هدف جذب ۱۰۰ میلیون گردشگر را در کارنامه داشته و 
در حال قبضه عنوان قطب گردشگری در منطقه نیز هست.

 عربستان در زمینه توسعه پایدار و مقابله با گرمایش زمین 
هم بســیار فعال بوده و یک برنامه همکاری با قزاقستان در 

حوزه انرژی های تجدیدپذیر امضا کرده است.
عراق نیز در طراحی جاده توسعه، که از منظر این کشور 
دروازه ای برای ارتباط اقتصادی شــرق و غرب جهان خواهد 
بود، پیشــرفت قابل توجهی کرده اســت. همچنین تکمیل 
پروژه اتصال این کشــور به خطوط انتقال نیروی کشورهای 
شورای همکاری خلیج فارس در آینده ای نزدیک، به توسعه 
اقتصادی عراق ســرعت خواهد داد.مقامات طالبان هم برای 
رفع چالش بی برقی، به عملیاتی ســازی پروژه برق کاســا با 

همکاری قرقیزستان، ازبکستان، افغانستان و پاکستان امید 
دارند که ضمن کمک به توسعه اقتصادی، پتانسیل افزایش 

اعتبار افعانستان در جهان را نیز به همراه دارد.
در بخش پژوهش های تازه، سازمان تجارت جهانی خبر از 
کاهش حجم تجارت جهانی کالا در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۳ 
داده و پیش بینی کرده که تجارت کالا در ســال ۲۰۲۴ رشد 
متوسط پایین تری را همراه با ریسک بالا تجربه خواهد کرد.

از ســوی دیگر، به موازات تاکید بانک جهانی بر ضرورت 
کاهش انتشــار کربن و گذار به اقتصاد ســبز، یونیدو نیز در 
گزارشی به بررسی جایگاه هیدوژن به عنوان یک انرژی پاک 
در توســعه پایدار پرداخته و بر لــزوم افزایش همکاری های 
بین المللی در گسترش تولید و بهره گیری از آن تاکید می کند.

مرکــز پژوهش های اتــاق ایران در حرکتی منســجم و 
کارشناسی، تهیه و انتشار سلسله گزارش های »پایش تحولات 
تجــارت جهانی« را با هدف بررســی رویدادهای کلیدی در 
محیط ژئواکونومیک ایران در دســتور کار قرار داده است و 
در این گزارش ها مســائل مهــم روز از منظر تأثیرگذاری بر 
دیپلماسی اقتصادی و موقعیت ژئواکونومیک ایران موردبحث 

و بررسی قرار می گیرند.

عربســتان برای توســعه اقتصــاد دیجیتــال بزرگترین 
سرمایه گذاری را در میان کشــورهای منطقه انجام داده است؛ 
این کشــور برای مقابله با گرمایش زمین، توافق نامه هایی را در 

حوزه انرژی های تجدیدپذیر امضا کرده است.

 از زمانــی کــه ویروس ها در اواخر دهــه ۱۸۰۰ میلادی 
شناخته شدند، دانشمندان آنها را از بقیه اشکال حیات متمایز 
کردند. ویروس ها به مراتب کوچک تر از ســلول ها بودند و در 
داخل پوسته های پروتئینی شان چیزی بیشتر از ژن ها را حمل 
می کردند. آنها نمی توانستند رشد کنند، ژن های خود را کپی 
کنند یا کارهــای زیادی انجام دهند. محققان فرض را بر این 
گذاشتند که هر ویروس یک ذره منفرد است که به تنهایی در 
جهان حرکت می کند و تنها در صورتی قادر به تکثیر است که 

به سلول مناسبی برخورد کند که بتواند از آن استفاده کند.
به نقل از کوانتامگزین، مارکو ویگنزی، ویروس شــناس در 
آزمایشــگاه های بیماری های عفونی آژانس علوم، تحقیقات و 
فناوری ســنگاپور، می گوید که این سادگی همان چیزی بود 
که در وهله اول بســیاری از دانشمندان را به سمت ویروس ها 

جذب کرد.
ما ســعی می کردیم تقلیل گرا باشیم و تقلیل گرایی نتیجه 
داد. مطالعات روی ویروس ها برای تولد زیست شناسی مدرن 
بسیار مهم بود. آنها با نداشتن پیچیدگی سلولی، قوانین اساسی 
در مورد نحوه عملکرد ژن ها را آشــکار کردند. اما تقلیل گرایی 
ویروســی هزینه ای هم به همراه داشت، ویگنزی می گوید: با 
فرض ســاده بودن ویروس ها، این احتمال که ممکن است به 
روش هایی که هنوز درباره آن ها نمی دانیم نیز پیچیدگی داشته 

باشند، نادیده گرفتیم.
بــرای مثال، اگر ویروس ها را بســته های مجزایی از ژن ها 
در نظــر بگیریم، تصــور اینکه آنها زندگی اجتماعی داشــته 
باشند، بی معنی خواهد بود. اما ویگنزی و یک مکتب جدید از 
ویروس شناسان همفکرش، آن را اصلا بی معنی نمی دانند. در 
دهه های اخیر، آن ها برخی از مشخصه های عجیب ویروس ها 
را کشــف کرده اند که اگــر ویروس ها را ذراتــی تنها در نظر 
بگیریم، این مشــخصه ها معنایی نخواهند داشت. آنها در حال 
کشف دنیای اجتماعی پیچیده ای از ویروس ها هستند. جامعه 
 ویروس شناسان، معتقدند که ویروس ها تنها به عنوان عضوی 

از یک جامعه معنا پیدا می کنند.
مسلما، زندگی اجتماعی ویروس ها کاملا شبیه زندگی سایر 
گونه ها نیســت. ویروس ها مانند انسان ها سلفی در رسانه های 
اجتماعی پســت نمی کنند، در بانک های مواد غذایی داوطلب 
نمی شوند و مرتکب سرقت هویت نمی شوند. آنها برای تسلط بر 
نیروهایی مانند میمون های بابون با متحدان نمی جنگند. برای 
تغذیه ملکه خود مانند زنبور عسل شهد جمع آوری نمی کنند. 
با این وجود، جامعه ویروس شناسان معتقدند که ویروس ها تقلب 
می کنند، همکاری می کنند و به روش های دیگری با ویروس های 
همکار خود تعامل دارند.رشته اجتماعی ویروس شناسی هنوز 
جوان و کوچک است. اولین کنفرانس اختصاص داده شده به 
زندگی اجتماعی ویروس ها در سال ۲۰۲۲ برگزار شد و دومین 
کنفرانس در ماه ژوئن امسال برگزار می شود. در مجموع ۵۰ نفر 
در این مراسم حضور خواهند داشت. با این حال، ویروس شناسان 
اجتماعی اســتدلال می کنند که پیامدهای حوزه جدید آنها 
می تواند عمیق باشد. اگر به ویروس ها مستقل از یکدیگر فکر 

کنیم، بیماری هایی مانند آنفلوانزا معنایی ندارند و اگر بتوانیم 
زندگی اجتماعی ویروس ها را رمزگشــایی کنیم، ممکن است 
بتوانیم از آن برای مقابله با بیماری هایی که برخی از آنها ایجاد 

می کنند، استفاده کنیم.
برخی از مهم ترین شواهد زندگی اجتماعی ویروس ها برای 
نزدیک به یک قرن در معرض دید عموم قرار داشته است. پس 
از کشف ویروس آنفلوانزا در اوایل دهه ۱۹۳۰، دانشمندان کشف 
کردند که چگونه می توانند با تزریق آن به تخم مرغ ذخایر این 
ویروس را پرورش دهند. سپس محققان توانستند از ویروس های 
جدید برای آلوده کردن حیوانات آزمایشــگاهی برای تحقیق 
استفاده کنند.در اواخر دهه ۱۹۴۰، ویروس شناس دانمارکی 
پربن فون مگنوس در حال رشــد ویروس بود که متوجه مورد 
عجیبی شد. بســیاری از ویروس های تولید شده در یک تخم 
مرغ وقتی به تخم مرغ دیگر تزریق می شــدند نمی توانستند 
تکثیر شــوند. در چرخه سوم انتقال، تنها یکی از هر ۱۰ هزار 
ویروس همچنان می توانست تکثیر شــود. اما در چرخه های 
بعــدی، ویروس های معیوب نادرتر شــدند و ویروس های در 
حال تکثیر دوباره برگشتند. فون مگنوس به این نتیجه رسید 
که ویروس هایی که نمی توانند تکثیر شوند، به پایان کار خود 

نرسیده اند و بنابراین آنها را »ناقص« خواند.
در سال های بعد، ویروس شناسان رونق و سقوط ویروس های 
ناقص را »اثر فون مگنوس« نامیدند. این موضوع برای آنها مهم 
بود. از آنجایی که هیچ کس ویروس های ناقص را خارج از محیط 
کشت آزمایشگاهی ندیده بود، ویروس شناسان تشخیص دادند 
که این ویروس ها مصنوعی هستند و راه هایی برای خلاص شدن 

از شر آن ها ارائه کردند.

ویروسهاهمکلاهبرداریمیکنند!
تحقیقات اخیر، دنیــای اجتماعی جدیدی از ویروس ها 
نمایان کرده؛ دنیایی مملــو از فریب، همکاری و توطئه  
و نشــان می دهد ویروس ها فقط به عنوان عضوی از یک 

جامعه معنا پیدا می کنند.

قیمت طلا سه شــنبه )۱۶ آوریل( افزایش یافت و در 
نزدیکی سطوح بی سابقه بود زیرا ترس از تشدید تنش ها در 
خاورمیانه سرمایه گذاران را به سمت این فلز امن سوق داد.

 هر اونس طلا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۳۸۳ دلار و ۳۷ 
سنت رسید. قیمت شمش در روز جمعه به بالاترین سطح 
تاریخ ۲۴۳۱ دلار و ۲۹ سنت رسید. هر اونس طلای آمریکا 

۰.۷ درصد افزایش یافت و به ۲۴۰۰ دلار آمریکا رسید.
در حالی که فشار بین المللی برای خویشتن داری در 
بحبوحه ترس از تشــدید درگیری در خاورمیانه افزایش 
یافته، رژیم صهیونیستی منتظر است تا ببیند که بنیامین 

نتانیاهو، نخست وزیر، چگونه عمل می کند.
خرده فروشــی در ایالات متحده در ماه مارس بیش از 
حــد انتظار افزایش یافت. مری دالی، رئیس بانک فدرال 
رزرو سانفرانسیسکو گفت: با توجه به قوی بودن اقتصاد و 
بازار کار و تورم همچنان بالاتر از هدف دو درصدی فدرال 
رزرو، هیــچ فوریتی برای کاهش نــرخ بهره وجود ندارد. 
نرخ های بهره بالاتر جذابیت نگهداری طلای بدون بازده 

را کاهش می دهد.
بر اســاس گزارش رویترز، بانک مرکزی ویتنام حراج 
شمش طلا را پس از ۱۱ سال تعلیق در بحبوحه تلاش ها 
برای افزایش عرضه این فلز گرانبها به بازار از سر می گیرد.

در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با 
۰.۱ درصد کاهش به ۲۸.۸۶ دلار رســید، پلاتین با ۰.۸ 
درصد افزایش به ۹۶۹.۷۰ دلار رسید و پالادیوم ۰.۸ درصد 

کاهش یافت و به ۱۰۲۷ دلار و ۶ سنت رسید

طلای جهانی از ترس تنش 
صعودی شد!
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دانشــمندان دانشــگاه »رایس« آمریکا یک 
ایمپلنــت مغزی کوچک و بدون نیــاز به باتری 
ابداع کرده اند که می تواند اختلالات عصبی نظیر 

افسردگی را درمان کند.
 یــک ایمپلنت جمجمه به انــدازه یک نخود 
می تواند مغز انســان را بــرای درمان اختلالات 

عصبی تحریک کند.
بــه نقــل از اس ای، پژوهشــگران دانشــگاه 
رایس)Rice( یــک محرک مغزی منحصر به فرد 
به نام DOT ســاخته اند که یک جایگزین درمانی 
برای شرایطی مانند افســردگی مقاوم به دارو و 

سایر اختلالات روانپزشکی ارائه می دهد.
این دستگاه در مقایسه با سایر فناوری ها، روش 
راحت تــر و کم خطرتری برای تحریک عصبی در 

بیماران ارائه می کند.
جیکوب رابینســون اســتاد مهندسی برق و 
کامپیوتر و مهندســی زیستی در دانشگاه رایس 
می گوید: ما نشان دادیم که دستگاه ما که به اندازه 
یک نخود است، می تواند قشر حرکتی را فعال کند 

که نتیجه آن حرکت دست بیمار است.

 تولید ۱۴.۵ ولت تحریک
ایمپلنت DOT برخلاف سایر فناوری های رابط 
مغزی به باتری های بزرگ و ســیم های بلند نیاز 
ندارد و این امر باعث می شــود کــه آن را کمتر 

تهاجمی و بیشتر در دسترس بیماران قرار دهد.
این دســتگاه زیســت پزشــکی کاشتنی بر 
فناوری انتقال نیــروی مغناطیس الکتریک تکیه 
دارد که میدان های مغناطیســی را به پالس های 
الکتریکی تبدیل می کند. این فناوری به محرک 
اجازه می دهد تا در حین تحریک مغز به صورت 

بی سیم انرژی بگیرد.
جاشــوا وودز دانشــجوی مهندســی برق در 
آزمایشگاه رابینسون خاطرنشان کرد: ما با تغذیه 
بی سیم دستگاه با استفاده از یک فرستنده خارجی 
نیاز به باتری را از بین بردیم.این دستگاه کوچک با 
عرض تنها ۹ میلی متر می تواند ۱۴.۵ ولت تحریک 

را در ناحیه خاصی از مغز اعمال کند.

 کاشت ۳۰ دقیقه ای
کاشــت این دستگاه، کم تهاجمی است و تنها 
۳۰ دقیقه طول می کشــد. پزشکان در این مدت 
کوتاه این دســتگاه کوچک را در استخوان بالای 
مغــز قرار می دهند. همچنین می توان آن را روی 
سخت شامه یا دورا)dura( که یک غشای محافظ 

در پایه جمجمه است، قرار داد.
طبق بیانیه مطبوعاتی پژوهشگران این مطالعه، 
ایمپلنت و برشی که برای کاشت آن انجام می شود، 
هر دو تقریباً غیرقابل تشــخیص هستند و بیمار 

می تواند در همان روز عمل به خانه بازگردد.
پژوهشگران برای ارزیابی اثربخشی این دستگاه 

به طور موقت آن را در یک بیمار کاشتند.
آنهــا از آن برای فعال کــردن ناحیه خاصی 
از مغز به نام قشــر حرکتی که حرکات ارادی را 
کنترل می کند، استفاده کردند و با انجام این کار، 
پاسخی را مشاهده کردند که در آن دست بیمار 

حرکت کرد.
عــلاوه بــر ایــن، پژوهشــگران عملکــرد 
 بلنــد مــدت ایــن دســتگاه را در مدل هــای 

خوک آزمایش کردند.
قابل ذکر اســت که DOT به مدت ۳۰ روز در 
خوک ها پایداری نشان داد که سازگاری دستگاه 
با بافت مغز را به نمایش گذاشت.وودز گفت: این 
کار قبلًا انجام نشــده بــود، زیرا کیفیت و قدرت 
ســیگنال مورد نیاز بــرای تحریک مغز از طریق 
سخت شــامه قبلًا با انتقال انرژی بی ســیم برای 
ایمپلنت هــای کوچک غیرممکن بــود.در آینده 
 DOT نزدیک، بیمــاران ممکن اســت بتوانند از
در خانه خود اســتفاده کنند و استقلال کامل را 
 برای آنها فراهم کند.رابینســون می گوید: بیمار

 در بازگشت به خانه، کلاه یا پوشیدنی خود را به 
سر می گذارد و با ایمپلنت ارتباط برقرار می کند، 
به ترتیبی که آیفون یا ســاعت هوشمند خود را 
روشــن می کند و سپس با دستور ارسال تحریک 
الکتریکی، ایمپلنت یک شبکه عصبی را داخل مغز 
فعال می کند.این تکنولوژی می تواند بسیاری از 
هزینه های تولید قرص افســردگی و استرس  در 

جهان را کاهش دهد و راهی باشد.
در حــال حاضــر تولید و هزینــه قرص های 
اســترس هزینــه هنگفتی بر روی کشــورهای 
تولید کننده گذاشــته اســت و با این تگنولوژی 
بسیاری از مشکلات این صنعت حل خواهد شد 
و همچنیــن بیماران نیز از شــر قرص ها راحت 
خواهند شد. رابینسون همچنین استارت آپی به 
نام موتیف)Motif( تاســیس کرده است که قصد 
دارد این دستگاه را از طریق آن به زودی به بازار 

عرضه کند.

دلار  6۵.6۰۰

یورو 7۰.2۰۰

پوند  82.۵۰۰

درهم  ۱8.۳۵۰

لیر  2.۱۰۰

سکه  تمام  ۴۴.2۰۰.۰۰۰

سکه نیم  26.۱۰۰.۰۰۰

سکه ربع  ۱6.۳۰۰.۰۰۰

سکه یک گرمی  7.۱۰۰.۰۰۰

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

تحلیلگران غربی به رویترز گفتند پاسخ ایران به حمله 
رژیم صهیونیستی، بعید است باعث شود دولت بایدن اقدام 
چشمگیری علیه صادرات نفت ایران، انجام دهد زیرا نگران 

افزایش قیمت نفت و عصبانیت چین است.
 اندکی پس از عملیات ایران که در پاسخ به حمله رژیم 
صهیونیستی به ساختمان کنسولی ایران در دمشق در اول 
آوریل انجام شد، سران جمهوریخواه مجلس نمایندگان 
آمریکا، جو بایدن، رئیس جمهور دموکرات این کشور را 
متهم کردند در اعمال تدابیر فعلی، کوتاهی کرده است و 
هفته جاری، یک سلســله لوایح را برای تشدید تحریم ها 
علیه ایــران، معرفی خواهند کرد.بــا این حال، چندین 
تحلیلگر منطقــه ای به رویترز گفتند: تردید دارند دولت 
بایدن، اقدام قابل توجهی برای تشدید تحریم های فعلی 
آمریکا علیه صادرات نفت ایران انجام دهد.اسکات مادل، 
مامور سابق سیا و مدیرعامل فعلی گروه »راپیدان انرژی« 
در ایــن باره گفت: حتی اگر این لوایح تصویب شــوند، 
دشوار بتوان دید که دولت بایدن، بیش از حد وارد عمل 
 شــود یا تحریم های موجود یا تحریم های جدید را برای 
کاهش یا محدود کردن صادرات نفت ایران به هر طریق 

معنی داری، اعمال کند.
با وجود تحریم های آمریکا، گــروه »راپیدان انرژی« 
تخمین می زند صادرات نفت ایران بدون در نظر گرفتن 
میعانات که یک نفت بســیار سبک است، به ۱.۶ تا ۱.۸ 
میلیون بشکه در روز رسیده است. به گفته مادل، این رقم 
نزدیک به دو میلیون بشکه در روز صادراتی است که ایران 
قبل از تحریم ها، داشت.تاثیر احتمالی هرگونه اقدامی روی 
قیمت بنزین، یکی از دلایلی است که بایدن ممکن است 
اقدام شــدیدی برای محدود کردن صادرات نفت ایران، 
انجام ندهد.کیمبرلی دونوان، کارشناس تحریم ها و مبارزه 
با پولشویی در شورای آتلانتیک، گفت: تحریم های مرتبط 
با نفت در دو ســال گذشــته، به شدت اجرا نشده است. 
من انتظــار ندارم که دولت بایدن در واکنش به حملات 
موشکی و پهپادی ایران علیه اسرائیل، قوانین اجرایی را 
تشدید کند و دلیل عمده آن هم، نگرانی نسبت به افزایش 
قیمت نفت اســت. قیمت نفت و در نهایت قیمت بنزین 
در پمــپ بنزین ها، به موضوع مهمی در ســال انتخابات 

تبدیل شده است.

معرفی آبارث OT 1300، کوپه 
اسپرت موتور وسط بر اساس 
4C آلفارومئو

آبارث به مناســبت ۷۵ سالگی خود، اقدام به معرفی کوپه 
 ۴C اســپرتی کرده تنها در پنج دســتگاه بر اساس آلفارومئو
ساخته می شــود.هرچند تولید آلفارومئو ۴C در سال ۲۰۲۰ 
پایان یافت اما این کوپه ایتالیایی حالا در سال ۲۰۲۴ بازگشت 
غیرمنتظره ای داشته است. بخش هرتیج استلانتیس به مناسبت 
 OT ۱۳۰۰ ۷۵ ســالگی آبارث اقدام به معرفی خودرویی بنام
کرده که بر اســاس ۴C ساخته شــده است. این خودرو ادای 
احترامی به فیات آبارث OT 1300 سال ۱۹۶۵ است. البته این 

اولین باری نیست که آبارث اقدام به ساخت خودروی ویژه ای 
بر اساس آلفارومئو ۴C می کند زیرا این شرکت در سال ۲۰۲۱ 
نیز مدل روباز کلاسیکه SP ۱۰۰۰ را با همین فرمول معرفی 
کرد.مثل پروژه قبلــی، در جلوی OT ۱۳۰۰ هم همان چهار 
چراغ گرد عجیب را می بینیم درحالی که دیگر قســمت های 
بدنه هم می توان شــباهت های زیادی با SP ۱۰۰۰ مشاهده 
 کرد ولی به طورکلی هنوز هم ۴C اصلی جذاب تر از این کوپه

 آبارث به نظر می رسد.
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تشدید تحریم های نفتی 
آمریکا به دلیل پاسخ 

ایران بعید است

درمان افسردگی با ایمپلنتی 
به اندازه یک نخود

عاطفه دهقان   | مازراتــی گرن کابریو فولگوره، 
کانورتیبل برقی باشــکوهی است که نسخه روباز 
گرن توریســمو فولگوره محسوب می شــود و در قوای محرکه و 

بسیاری از دیگر قسمت ها با آن اشتراک دارد.
برجسته ترین ویژگی گرن کابریو فولگوره سقف پارچه ای جمع 
شــونده است که تا سرعت ۵۰ کیلومتر بر ساعت ظرف ۱۴ ثانیه 
باز یا بســته می شود. این سقف در پنج رنگ مختلف مثل آبی و 
خاکســتری قابل انتخاب خواهد بود. برای این ماشین همچنین 
رینگ های ۲۰ یا ۲۱ اینچی هم ارائه می شــود که امکان سفارش 

لاستیک هایی با مقاومت غلتشی کم هم برای آن ها وجود دارد.
در داخــل خودرو خریداران از صفحــه آمپر دیجیتالی ۱۲.۲ 
اینچی، نمایشگر اطلاعاتی-سرگرمی ۱۲.۳ اینچی و صفحه نمایش 
۸.۸ اینچی در پایین بهره مند می شــوند که با غربیلک D شــکل 
با گرم کن و شــیفترهای آلومینیومی همراه است. ازجمله دیگر 

ویژگی های داخلی برجســته گرن کابریو فولگوره هم می توان به 
گرم کن گردن، سیستم صوتی Sonus faber و ساعت دیجیتالی 
 G اشاره کرد که سه طرح مختلف دارد می تواند قطب نما، کرنومتر و
متر را هم نشان دهد. همچنین کابین خودرو قابلیت سفارشی سازی 
بالایی دارد و می تواند با موارد پایداری مثل اکونایل پوشیده شود. 
این یک نایلون بازیافتی است که از چیزهایی مثل فرش ها و تورهای 
ماهیگیری بازیافتی ســاخته می شود.مثل نسخه  کوپه، در اینجا 
هم شــاهد سه موتور الکتریکی هستیم که یکی در جلو و دوتای 
دیگر در عقب نصب شــده و سامانه  چهارچرخ محرک را فراهم 
می کنند. حداکثر خروجی این موتورها در حالت مکس بوست به 
۸۳۰ اسب بخار قدرت و ۱۳۵۰ نیوتن متر گشتاور می رسد اما این 
رقم در حالت اســتاندارد ۷۵۰ اسب بخار خواهد بود. به لطف این 
نیرو، گرن کابریو فولگوره ظرف ۲.۸ ثانیه از صفر به سرعت می رسد 
و می تواند به حداکثر ســرعت ۲۹۰ کیلومتر بر ساعت دست پیدا 

کند. به لطف یک پکیج باطری ۹۲.۵ کیلووات ساعتی نیز خودرو 
می تواند با هر بار شــارژ کامل بین ۴۲۰ تا ۴۵۰ کیلومتر را طی 
کند.این کانورتیبل برقی از قابلیت شارژ سریع ۲۷۰ کیلوواتی هم 
بهره می برد که با تنها پنج دقیقه شارژ می تواند امکان پیمودن تا 
۱۰۰ کیلومتر را فراهم کند. این شارژر سریع همچنین ظرف ۱۸ 
دقیقه باطری ها را از ۲۰ تا ۸۰ درصد شارژ می کند. مازراتی برای 
این خودرو پنج حالت رانندگی مختلف بنام های GT، اسپرت، کورسا 
و مکس رنج را در نظر گرفته است که GT حالت پیش فرض است 
و تجربه رانندگی سنتی یک گرند تورر را فراهم می کند. از سوی 
دیگر، کورســا افراطی ترین حالت است و قدرت کامل موتورهای 
الکتریکــی را در اختیار راننده قــرار می دهد.مازراتی گرن کابریو 
فولگوره ســال آینده وارد بازار ایالات متحده خواهد شــد و قطعاً 
قیمت گرانی خواهد داشــت زیرا قیمت نسخه بنزینی تروفئو از 

۲۰۳ هزار دلار آغاز می شود.

معرفی مازراتی 
گرن کابریو 
فولگوره

کری خوانی سرخابی ها 
روی تابلوی بورس

پس از لغو عرضه ۵۱ درصدی سهام استقلال و پرسپولیس 
در ۱۱ و ۲۱ فروردین به دلیل نداشتن مشتری، روز یک شنبه 
فرابورس در اطلاعیه جدیدی خبر از عرضه ۸۵ درصد سهام 
این دو باشــگاه در سوم اردیبهشت خبر داد تا تلاش ها برای 

واگذاری سرخابی ها شدت بگیرد.
بر اســاس اطلاعیه فرابورس ارزش ۸۵ سهام عرضه شده 
استقلال ۲.۷ هزار میلیارد تومان و ارزش سهام پرسپولیس 
۳.۱ هزار میلیارد تومان اســت. ارزشی که نشان می دهد که 
سهام پرسپولیس حدود ۴۰۰ میلیارد تومان از استقلال گران تر 
است. همچنین بر اساس این اطلاعیه ارزش هر سهم استقلال 
۲ هزار و ۹۹۶ ریال و ارزش هر سهم پرسپولیس برای فروش 
۳ هزار و ۵۷۰ ریال اســت.اختلاف ارزش ســهام استقلال و 
پرسپولیس در اطلاعیه فرابورس و گران تر بودن سهام قرمزها 
نســبت به سهام آبی ها، تبدیل به کری خوانی جدیدی برای 
هواداران دو تیم شــده اســت. البته این کری خوانی تازگی 
ندارد و از ســال ۱۴۰۰ که دو تیم وارد فرابورس شدند، این 
اختلاف قیمت، جبهه جدیدی را برای کری خوانی ها باز کرد.

فخرفروشی با قیمت سهام
 بهمن ماه ۱۴۰۰ و در روزهایی که واگذاری اســتقلال و 
پرسپولیس به صورت جدی تر از قبل در برنامه دولت قرار گرفته 
بود، حسین قربان زاده، رئیس وقت سازمان خصوصی سازی، از 
تصویب ارزش گذاری کارشناسی سرخابی ها، امروز در هیات 

واگذاری خبر داد.
او اعــلام کرد که پرســپولیس ۳۲۰۰ میلیــارد تومان و 
اســتقلال ۲۸۰۰ میلیــارد تومان ارزش گذاری شــده اند و 

به زودی عرضه در بازار پایه فرابورس انجام می شود. مشخص 
شــدن ارزش دو باشگاه حواشــی و البته اعتراض هایی را به 

همراه داشت.
اختلاف قیمت دو باشگاه سبب شد تا علاوه بر کری خوانی 
هواداران دو تیم، مسئولان دو باشگاه هم نسبت به آن واکنش 
نشــان دهند. رضا درویش، مدیرعامل پرســپولیس درباره 
تفاوت قیمت دو باشگاه و گران تر بودن پرسپولیس گفته بود: 
»ورزشــگاه هایمان را قیمت گذاری کردند. ارزش برند قابل 
قیاس با ارزش ملک نیست. ملک چیزی نیست. اگر اعتراض 
نکردیم به خاطر این بود که؛ از در این مجموعه بیرون بروید 
و آمار بگیرید ببینید طرفداران پرسپولیس بیشتر هستند یا 
استقلال؟ زمانی که برند قیمت گذاری می شود بر اساس نفوذ 
و طرفدار و جامعیت آن است. از همین جهت قیمت ما شاید 
خیلی بیشــتر از این ها باشد.البته او نسبت به قیمت تعیین 
شده اعتراض داشت و عنوان کرد که ارزش پرسپولیس بیشتر 
از این عدد است: »چون یک کار نویی است شاهد مثالی ندارد 
کــه بگویند یک بار دیگر یک برند را قیمت گذاری کردند که 
سوای جامدات، عواطف هم برای قیمت گذاری باشد. بنا شد 
در مرحله اول به فرابورس برود. بعد در قیمت گذاری مجدد 
کشف قیمت شود. یقیناً قیمتی که شایسته پرسپولیس است 

در ارتباط با باشگاه های دیگر مشخص می شود.«
فرشــاد ســمیعی، معاون حقوقی باشــگاه استقلال هم 
این طور به اختلاف قیمت دو باشــگاه واکنش نشان داد: »در 
قیمت گذاری باشــگاه اســتقلال به برند، قدمت، افتخارات 
باشــگاهی که ۲ بار قهرمان آســیا شده و ۲ ســتاره دارد و 
همچنین اســناد مالکیت بدون معارض کمپ مرحوم ناصر 

حجازی و مجموعه مرغوبکار، صورت های مالی و گزارش های 
مرتبط توجه کافی نشــده اســت و ایــن ارزش گذاری هیچ 
تناسبی با ظرفیت و ارزش حقیقی این باشگاه ندارد. درواقع 
اســتقلال یک مکتب اصیل ۷۰ ساله اســت. اگرچه ازنظر 
بورس و کارشناسان مالی و اقتصادی شاید این ارزش گذاری 
چندان اهمیتی نداشــته باشــد، ولی با توجه به احساسات 
عمیق هواداران پرشور و متعصب استقلال و در راستای دفاع 
از منافع این باشــگاه مسئله را پیگیری و از طریق قانونی در 

این خصوص اقدام خواهیم کرد.«

ملاک ارزش گذاری سهام سرخابی ها چه بود؟
پس از این حواشی بود که حسین قربان زاده، رئیس وقت 
سازمان خصوصی ســازی، دراین باره شفاف سازی کرد: »در 
این ارزش گذاری شاخص های مختلفی موردتوجه قرار گرفته 
است. از مسئله دارایی های دو باشگاه، موضوع ارزش نیروی 
انسانی و همچنین مســائل مربوط به مطالبات و بدهی ها و 
مسائل مالیاتی که به هرحال به عنوان یک معضل همواره این 

دو باشگاه را تهدید کرده است.
او پیامی به هواداران دو تیم هم داشــت: »انتظار ما این 
است که هواداران دو باشــگاه با توجه به حرکت تازه ای که 
آغاز شده، همراهی در این مسیر و خصوصی سازی واقعی این 
دو باشگاه پرطرفدار فوتبال ایران است تا آن ها برای نخستین 
بار بعد از دهه ها فرصتی برای نفس تازه کردن و توســعه و 
کار بــرای آینده را حس کنند. هواداران فوتبال باید در نظر 
داشته باشند که این ارزش گذاری توسط کارشناسان رسمی 

دادگستری انجام گرفته است.«

در اطلاعیه جدید فرابورس برای عرضه ســهام پرسپولیس و 
اســتقلال، همچنان اختلاف قیمت ۴۰۰ میلیارد تومانی این دو 
تیم مشهود است؛ مساله ای که برای هواداران تیم گران تر، یک 

امتیاز ویژه برای کری خوانی تبدیل شده است.

علی ســلاجقه در نخســتین »همایش ملی دانش سنتی 
محیط زیست در ایران« که به میزبانی شهرکرد در حال برگزاری 
است، افزود: به شخصه به دانش بومی محیط زیست اعتقاد زیادی 
دارم و از ابتدای قبول مســئولیت تلاش کردم تا دانش بومی 
محیط زیست در نقاط مختلف کشور احصا و با پیوند آن با دانش 

نوین روند توسعه یافتگی کشور را سرعت دهیم .
وی با تاکید بر اینکه بین محیط زیســت و فرایند توســعه 
باید توازن ایجاد شود، اظهار داشت: برای تحقق این مهم باید 
محیط زیســت کشور ارزش گذاری شود که این موضوع امسال 

به جد در دستور کار قرار گرفته است.
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
پیوند بیــن دانش بومی و دانش نویــن را از ضروریات حفظ 
محیط زیست عنوان کرد و گفت: دانش بومی باید احیا شود و 

مکمل دانش نوین قرار گیرد.سلاجقه ادامه داد: فرهنگ غنی 
و ریشه های عمیق فرهنگی برای حفظ محیط زیست ضروری 
است و همایش دانش سنتی محیط زیست آغازی برای احیای 
دانش بومی است و اگر با همین روحیه جلو برویم به توفیقات 

خوبی در این خصوص دست پیدا خواهیم کرد.
وی با اشاره به چرایی انتخاب چهارمحال و بختیاری برای 
همایش ملی دانش ســنتی محیط زیســت، بیان داشت: این 
اســتان گل سر سبد دانش های بومی در حوزه محیط زیست 
اســت و می تواند الگویی برای استان های دیگر شود و در کنار 
حفظ محیط زیست، اشتغال و کارآفرینی هم مدنظر قرار گیرد.
معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت محیط زیست 
افزود: ســیاه چادر عشایری، گویش، ییلاق و قشلاق و زندگی 
مردم این اســتان همه دانش بومی به شمار می آید و در واقع 

هویت ما محسوب می شود.
ســلاجقه با تاکید بر اینکه ریشه ناپایداری توسعه به علت 
بی توجهی به دانش بومی است، اطهار داشت: ما در تلاشیم تا 

بین دانش بومی و دانش نوین پیوند برقرار کنیم.
وی در ادامه از تشکیل کمیته ای در این سازمان برای تحقق 
شعار سال تا هفته آینده خبر داد و گفت: تحقق شعار سال برای 

ما یک حکم است و از آنجاکه رهبر معظم انقلاب چندین سال 
است که مسائل اقتصادی را با نگاهی همه جانبه مورد تاکید قرار 

می دهند ما نیز وظیفه داریم نقش آفرینی کنیم.
رییس ســازمان حفاظت محیط زیســت یادآور شد: برای 
مشارکت دهی مردم برای تحقق شــعار سال ایجاد خانه های 
محیط زیست را در دستور کار قرار داده ایم و در حال حاضر ۲ 

هزار خانه محیط زیست در کشور فعال است.
سلاجقه تاکید کرد: اعتقاد بر محروم کردن مردم از مواهب 
طبیعی نداریم اما باید اســتفاده از این ظرفیت قانون مدارانه و 
منطقی باشد چرا که ما می خواهیم برای دنیا الگو باشیم و بر این 
عقیده هستیم محیط زیست اگر بر اساس اهداف استعمارگرانه 

باشد تخریب می شود.
وی افزود: در جهش تولید باید نهایت دقت شود تا شاخص ها، 
ضوابط، قوانین و آیین نامه ها مدنظر قرار گیرد و باید گفت در 
محیط زیست بن بستی وجود ندارد اما شروط دارد و باید مولفه ها 
رعایت شــود.معاون رییس جمهور و رییس سازمان حفاظت 
محیط زیست یادآور شد: ما به توسعه نیاز داریم و برای تحقق 
شــعار سال کارگروهی تشکیل داده شده و سازوکار مشارکت 
مردم را تا هفته آینده تدوین و به هیات دولت ارائه می دهیم.

۹۰ درصد پهنه محیط زیستی کشور تا شهریور امسال ارزش گذاری اقتصادی می شود
معاون رییس جمهور و رییس ســازمان حفاظت محیط 
زیست، ارزش گذاری پهنه های محیط زیستی کشور را 
برنامه شاخص ســال جاری اعلام کرد و گفت: 9۰ درصد 
پهنه کشــور در قالب ۱۳ شاخص تا شــهریور امسال 

ارزش گذاری اقتصادی می شود.

قیمت طلا )۱۶ آوریــل( افزایش یافت و در نزدیکی 
سطوح بی ســابقه بود زیرا ترس از تشــدید تنش ها در 
خاورمیانه سرمایه گذاران را به سمت این فلز امن سوق داد.

 هر اونس طلا با ۰.۱ درصد افزایش به ۲۳۸۳ دلار و ۳۷ 
سنت رسید. قیمت شمش در روز جمعه به بالاترین سطح 
تاریخ ۲۴۳۱ دلار و ۲۹ سنت رسید. هر اونس طلای آمریکا 

۰.۷ درصد افزایش یافت و به ۲۴۰۰ دلار آمریکا رسید.
در حالی که فشار بین المللی برای خویشتن داری در 
بحبوحه ترس از تشــدید درگیری در خاورمیانه افزایش 
یافته، رژیم صهیونیستی منتظر است تا ببیند که بنیامین 

نتانیاهو، نخست وزیر، چگونه عمل می کند.
خرده فروشــی در ایالات متحده در ماه مارس بیش از 
حــد انتظار افزایش یافت. مری دالی، رئیس بانک فدرال 
رزرو سانفرانسیسکو گفت: با توجه به قوی بودن اقتصاد و 
بازار کار و تورم همچنان بالاتر از هدف دو درصدی فدرال 
رزرو، هیــچ فوریتی برای کاهش نــرخ بهره وجود ندارد. 
نرخ های بهره بالاتر جذابیت نگهداری طلای بدون بازده 

را کاهش می دهد.
بر اســاس گزارش رویترز، بانک مرکزی ویتنام حراج 
شمش طلا را پس از ۱۱ سال تعلیق در بحبوحه تلاش ها 
برای افزایش عرضه این فلز گرانبها به بازار از سر می گیرد.

در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با 
۰.۱ درصد کاهش به ۲۸.۸۶ دلار رســید، پلاتین با ۰.۸ 
درصد افزایش به ۹۶۹.۷۰ دلار رسید و پالادیوم ۰.۸ درصد 

کاهش یافت و به ۱۰۲۷ دلار و ۶ سنت رسید

طلای جهانی از ترس تنش 
صعودی شد!
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